


UTGITT AV ASKERIDREKTORATET 

AKTUELT 

Rekrutterings- 
kvotene er fordelt 

ringskvoter, men bare 20 fikk positivt 
svar. Ssknadsmassen utgjorde 5.1 67 

Svært mange fiskere hadde tonn, mens fiskerisjefkontoret bare 

sakt om å få tildelt rekrutte- kunne dele ut om lag en tiendedel av 

ringskvote for fiske med kon- dette. 
Til fordeling i de to tmndelagsfyikene 

vensjonelle redskap nord for hadde fiskerisjefkontoret fått tildelt 543 
62" N. Kriteriene det ble lagt tonn. Fra Nord-Tmndelag kom det inn 
vekt på var at saeren var en 29 sraknader. tilsvarende 887 tonn, 
yngre fisker eller at det var mens det fra %r-Trandelag kom inn 57 

I behov for 8 styrke driftsgrunn- sraknader tilsvarende dmye 2.000 tonn. 
laget. - - - I ah fem sorkere fra hvert av de to iyike- 

I ne fikk tildelt kvote. 

Fiskets Gang har sett nærmere pA hvor 
i landet rekrutteringskvotene havnet. 
Fiskeristyrene for Skagerrakkysten og 
Rogaland har ah vedtatt en krass formu- 
lering om kvoteforddingspolikken. Det- 
te har sammenheng med at de ikke har 
fatt tildelt reknitteringskvoter. 

Hordaland og Sogn og Fjordane 

Det har imidlertid fylkene lenger nord. I 
Hordaland fikk tre båter tildelt rekrutte- 
nnskvoter. Fiskerisjefen fikk i alt 42 søk- 
nader tilsvarende 256 kvoteenheter, 
noe som tilsvarer 2.200 tonn. De tre 
s~kerne fikk tilsammen 13.2 kvoteenhe- 
ter å dele mellom seg. 

Også i Sogn og Fjordane fikk tre 
sskere tildelt rekruttenngskvote. Og& 
her ble det delt ut 13.2 kwteenheter pA 
de tre srakeme. Fiskerisjefen fikk 45 
sraknader tilsvarende dmye 2.272 tonn. 

Mere og Romsdal og Wndelag 

ret. 

Fiskerisjefkontoret i Nordland fikk hele 
270 sraknader om tildeling av rekrutte- 
ringskvote. 95 prosent av disse oppfylte 
vilHrene for A f8 tildelt slik kvote, får 
Fiskets Gang opplyst. Bare 36 fikk ja pA 
saknaden. Totalt hadde kontoret fAtt 
1795 tonn til fordeling. 

Fiskerisjefen i Troms fikk 122 sakna- 
der om kvote, noe som tilsvarte 4.360 
tonn. Men kontoret hadde bare 992 tonn 
å dele ut, slik at i alt 30 søkere ble tildelt 
fartøykvote. Kategorien yngre fiskere 
stakk av med 61 prosent av kvantumet, 1 
opplyser kontoret. i Fiskerisjefkontoret i Finnmark fikk en , 
s0 knad mer enn i Troms, al ta 123. Det- j 
te utgjorde et kvantum på 2.717 tonn. I 
Av disse ble 22 tildelt rektuttenngskvo- 
te. Kontoret hadde i alt 682 .tonn til for- 
deling. 15 av de 22 som fikk ja kom i 
kategorien yngre fisker, opplyser konto- 

Fiskerisjefen i Msre og Romsdal fikk en 
dunge pA 135 søknader om rekrutte- 

I 

Ronny Bertelsen 
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Fokus på Skagerrak og Nordsj~en 
, 

(Kristiansand) Skagemkkysien og Rogaland ei ildre 
del ds;nte som slår det norske folk d r  de hiAai ordet 
Rskeii. Fiskere, Rdrsindilsbien o# komnwinene langs 
denne -pa er lei av den ensidige iokuseringen 
p i  ndrerinasringa nord ior M gader Nord. Med bak- 
gmnn i en omiaiiende handlinpplan for Rdrsrinæ- 
r lnp p4 Simflemakkysten og i Rogaland nietted et 
bu dreiall personer til Itonfennse om M a n  en 
skal verdkkapninflen Ianw kysien. Fiskerimink- 
ter Jan Henry T. Olsen basdde konferansen og loule 
deliaflerne al depaWmeniei skal videiefine aibeidel 
fra handlingsplanen og bafefansen. 

Rogaland er blant landets starste fiskerifylker 
m& i landet kvantum. Wde i Skagerak og i Nord- 
M e n  er det arter som ikke er optimalt utnyibt av 
norske fiskere. Dette skal danne grunnlag for akt 
v e r d i i n g  langs kysten. Skagenak har til en 
viss grad vmt plaget av at de kommunale myn- 
dighetene ikke har tait fiskerinæringen pA ahmr, 
bare for giit 
- Jeg innmmmer at vi ikke har tatt fisk pB alvor 

i Kristiansand. Bare 0,2 prosent av landet kvan- 
tum i Norge Mir frart til kai i Kristiansand, til tross 
for at vi har en av de starste havnene i Nordsira- 
bassenget. Dette skal vi rette pA ved A satse pA 
fiskerinæringen, frarst og fremst gjennom en tilret- 
telegging av fiskerihavn. Vi har satt oss som m& 
at innen Ar 2.000 skal andelen landet fisk ha ste- 
get til 0,6 prosent- En fiskerihavn vil koste en del, 
men vi mener det er en god investering. Vi tror 
og& at en god fiskerihavn vil bidra til eld verdi- 
skapning ved at det lettere kan etableres nye 
~ s p l a s s e r  innen videreforedling, sa ordfrarer i 
Kristiansand Bjerg Wallevik. 

rinæringen var spesielt opptatt av de forskjellige 
ramrnevilkilrene for næringen w r  og nord for 62 i 
grader Nord. Blant annet Me det pekt p4 at Sta- 
tens Fiskarbank prioriterer fiskere i de nordligste ! 
fylkene ved tildeling av tilskudd. Samtidig er kyst- 
kommunene i Agder og d& Rogaland nederst 
pA SNDs prioriteringsliste og definert som sentra- 
le stmk Et annet moment er statteordningene i 
EU som favoriserer fiskerinæringen i f. eks Dan- 
mark framfor den norske w r  i landet. 

Kort sagt vil fiskere i snrr delta i torskefisket i 
nord og ha samme rammebetingeiser som sine 
kolleger i nord og i EU. Det ble Mant annet pekt 
pA fiskeriavtalen mellom Norge og EU og en Sam- 
menligning mellom fisken Jan Henry T. Olsen gav 
sptnjoiene og de i .m tonnene av torsk som fis- 1 
kere fra Hordaland til svenskegrensen er tilgode- I 
sett med. I 

Lover opprerlghg I 
Fiskeriministeren gjestet konferansen og ga ikke I 
rtordsjtatdlerne noen signaler om at de fih det 
bedre i tiden framover. 
- Vi kan ikke gi kvoter basert pA ekonomien i 

de forskjellige Megnippene. Strategien mA være 
en stadig mer effektiv og drift i flaten. For nordsje- 
traleme m& cpiarsmWt Mi om Mten har den rikti- 
ge starrelsen. Det er M i  pekt pA en del eventuel- 
le skjevheter i systemet og vi vil se om det er 
grunnlag for A se nærmere p4 dette, men uten at 
det skal gd ut over andre %tegrupper. Fiskeride- 
partementet ser p& handlingsplanen for Skagerr- 
rak og Rogaland og denne konferansen som et 
viktig innspill og vi skai samordne det som kom- 
mer fram og eventuelt foresla tiltak, sa Olsen. 

- Urettferdig 

Fiskere og fiskeindustri i w r  er leie av den ensidi- 
ge fokuseringen p4 fisket nord for 62 grader Nord. 
En samlet fiskerinæring i w r  feler seg urettferdig 
behandlet og mener rammevilkArene mA bli 
endret slik at forholdene mellom fiskerinæringen i 
nord og =r Mir utjevnet. 

Sigmund Stonghaugen representerer gruppen 
av-. D e t t e e r e n ~ s o m s f i t e r  
iungtekonomiskogsom~kefflere beinAstAp& 
- Vi mA fA en stcsrre del av silde- og makrellkm 

tene. V& fl& d i  fordi industrifisken er hoved- 
grunnlaget for driften. NA ligger bestanden av 
tobis nede og vi f& l i n  avsetning for bifangst av 
hvitting. For oss er det snakk om A overleve og vi 
mA fA flere bein A stA p& EU-avtalen om fiske i 
Nodsj~en er klart i v& casfav9rr. sa Smghaugen 
i sitt innlegg p& konferansen. 

Nordsj0Werne er bare ett eksempel pil en 
misfomeyd gruppe. De tieste innlederne fra fiske- 

Fiskeriministerens viktigste oppgave framover er 
A selge sin del av EU-avtalen. Av fiskere på kon- 
feransen var det ikke mange som kjrapte. Statsrå- 
den var likevel optimistisk med tanke p4 utvik- 
tingsmulighetene for fiskerinæringen med 
utgangspunkt i EU-avtalen. 
- Det ligger et potensiale til A fordoble verdien 

av norsk fiske i lepet av ti gir. Vi vil allerede merke 
det fort dersom W blir medlemmer i EU. Da bort- 
faller tollen p4 foredlede fiskeprodukter. Det betyr 
380 millioner kroner i toll-lettelser for fiskeindustri- 
en, sa Olsen og beklaget samiidig at Norge had- 
de gitt Irland adgang til A fiske vestlig makrell i 
norsk sone pA en tid da makrellen har best pris og 
Japan Wper norsk makrell. 



Ressursoversikt 
Skagerrak og Nordsj~en 

(Kristiamand) Nordsjuen og Skagerrak er 
eit av verdas mesi produktive hav. Men 
w e W m  og forskjellige f o m i i n i g ~ m  
hai snart gjort ende pB toislrestsmma og 
også andre arier er hardt pressa. Men det 
fins ogd aiter som tåler meir ikke og 
Noreg har hatt problem med 4 nytta sine 
hotar fulii ut på enkelte firbe9bg. 

Leiar ved Havforskingsinstituttets avdeling i 
Fiedevigen, Jacob Gjesæter, tok fere seg 
ressurssituasjonen i Skaggerak og Nordsjeen pa 
konferansen i Kristiansand. 

To& 
I Nordsjeen er situasjonen merk. Gytebestenden 
er nede på eit historisk lavmål, 50.000 tonn. Den 
burde vore minst det tredoble, i fylgje ICES. Det 
vert tatt for mykje ungfisk.09 ein dramatisk 
reduskjon av torskefisket er nedvendig. I 
Skagerrak er det svært lite norsk fiske etter torsk. 

Hyse: 
Situasjonen er urovekkande i Nordsjeen. Re- 
lautteringa er svakt aukande, men gytebestanden 
er for liten. 

Kviting: 
Akseptabel situasjon. Gytebestand er pi3 omlag 
200.000 tonn. Denne ressursen er lite utnytta på 
grunn av liten etterspurnad. 

Sei: 
Utsett for klar overbeskatning. Totalbestanden er 
no p6 omlag 330.00 tonn med ein gytebestand p& 
ca. 60.000 tonn. PA 70-talet var tala henholdsvis 
1 million tonn indiid og 500.000 tonn gytebe-. 
stand. 

Makrell: 
NordsjPrmakrell er i daileg forfatning. God tilgang 
på vestleg mabl l  om hausten. 

I n d m :  
Dei viktigaste artane syepaJ og tobis har vore pre- 
ga av svak rekruttering som har teke seg noko 
opp N 90-talet. Situasjonen for eyepbl er bra, 

medan tobis er inne i eit samanbrot og situasjo- 
nen framover er usikker. 

Fla#sk: 
Stabile forhold. Det blir feka omlag 1.000 tonn 
raudspette av norske fiskarar i Skagerrak og 
Nordsjeen. Smrfiyndre er ein lite utnytta ressurs 
som er verdt sjb nærare pA med omsyn til utnyt- 
ting. 

Reker: 
Positiv situasjon. Reker i Skagerrak kan taile meir 
fiske og utbyttet har stege jamnt oppover sidan 
70-talet. 

Kreps: 
Tilnærrna fullt utnytta, men i enkelte omdde kan 
det Mast meir fiske. 

SkjeiU andre ukonvensjonelle artar: 
Stabil ressursar som kan taile meir intensiv utnyt- 
ting. Rikelege mengder av tang, tare og krAkebol- 
lar. 

Det veikar opplagt at ei satsing på botnfisk er 
umogeleg for B fB mrre fart p& fiskerinæringa i 
Skagerrak og Rogaland. Og& pelagiske fiskes- 
lag som siM og makrell er bottimot maksimalt 
utnytta. Sastinga mb koma p& lite utnytta fiskes- 
lag som flatfisk og fb stable p& beina ei lensam 
skjellnæring. (Inkl. tang, tare og krakebollar). 

Utnyttar ikkje kvotane 

Norge nyttar ikkje sine kvotar i dette omrddet fullt 
ut. Norge disponerer samla 17 prosent av torsk i 
Nordsjeen, men har dei siste bra berre nytta seg 
av mellom 4 og 10 prosent. Heller ikkje for reke, 
raudspette og kviting har Noreg teke sine andeler 
av avtalen. 

I fyigje EU-avtalen skal uttaket av fisk i hoved- 
sak basere seg p& uttaket dei siste fem h. Det 
er eit faktum at Noreg ildpe har nytta sine kvotar 
p4 viktige fiskesiag fullt ut i denne perioden, men 
fiskeriminister Jan Henry T. Olsen forsikra konfe- 
-rane i Kristiancand om at det var dei 
avtalte kvanturna som skal iiggje til grunn, og ikkje 
det ialdiske fiska kvantum. 
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c' ff L -:u et over kvotefordelir -b -:n 
Viser til pressemelding fra Fiskeridepartementet 
datert den 15. februar 1994 om tildeling av rekrut- 
teringskvoter i torskefisket nord for N 62". 

Fiskerislyrene for Skagerrakkysten og Roga- 
land har med stor skuffelse registrert Fiskeride- 
partementets fordeling av reknitteringskvoter for 
1994. Fiskeristyrene beklager at det ikke er pli- 
tisk mot til å yte bistand til de mange yngre fisker- 
ne i Sør-Norge, som har behov for alternative 
driftsmuligheter i fisket. 

Vinterfisket etter torsk har vært et viktig 
sesongfiske og& for den cnirlige del av flåten. I 
de 3 årene som ble lagt til grunn for tildeling av 
fartøykvoter, var torskefisket på et lavmål. Flåten 
i sør fulgte oppfordringene fra politisk hold og 
prøvde seg på alternative fiskerier. Da regule- 
ringsopplegget nærmest ble tredd ned over hodet 
på fiskerinæringen, ble disse =straffet= ved ute- 
lukkelse fra det tradisjonelt viktigste sesongfiske- 
riet. Selv om et stort antall fartøyer fra Skagerrak- 
kysten og Rogaland hadde deitatt i torskefiskerie- 
ne i en årrekke, ble bare 8 fartøyer fra Rogaland 
og 13 fartøyer fra Skagerrakkysten tildeit fartøy- 
kvote. De fleste fartøyer fra våre områder har der- 
for måttet ta til takke med ørsmå ressurser innen- 
for maksimalkvoteordningen. Ved fordelingen av 
rekrutteringskvotene for 1984, er det gitt politiske 
signaler om at fiskerinæringen i cør kan =ofres=. 
Motsetningene mellom de priviligerte kystfiskere i 
nord, som samtidig har fulle rettigheter i kystfisket 
i sør og kystfiskerne i sør, er store. Er den norske 
fiskeripolitikken utformet med tanke på å skape 
mest mulig splid mellom fiskerne i nord og sør? 

Fiskeridepartementet bruker kriterier ved tilde- 
ling av kvoter vurdert på grunnlag av det enkeite 
fylkes avhengighet av torskefiske nord for N 62". 1 
en situasjon hvor oppbyggingen av torskebestan- 
den i nord har ført til et prisras på hvitfisk i sør, er 
også kystflåten i sør i den situasjon at den må ha 
muligheten til å delta i sesongfiskerier som tidlige- 
re. Kriteriene som er lagt, utelukker den sørlige 
flåten fra fiske i nord. 

Fiskeristyrene vil ha en avklaring på om det er 
politisk mot til å endre det midlertidige regule- 
ringsopplegget slik at fisket igjen normaliseres, 
eller om målsettingen er at inndelingen av fiskeri- 
Norge i to skal vedvare og forsterkes. 

Det har vært en tradisjon at når kystfisket svik- 
ter i andre landsdeler ønskes disse velkommen til 
å deita i fiskerier på andre deler av kysten. Dette 
var også tilfelle i de årene hvor torskebestanden 
var på et lavmål - mange fartøyer nordfra deltok i 
ulike fiskerier sørpå. Dette er spesielt hardt når en 
av årsakene til vanskelighetene i sør, kommer av 
gode tider i nord. Kystsamfunnene i Skagerrak og 
Rogaland er like avhengig av fisket for å overleve, 
som andre kystsamfunn. På kyststrekningen er 
det allerede en del områder som er avfolket og 

kun eksisterer som =idylliskem sommersteder. For 
å unngå en ytterligere avfolkning av kysten er det 
behov for muligheten til å delta i det tradisjonelt 
viktigste sesongfisket - torskefisket nord for N 
62". Tragedien for en fisker som blir arbeidsledig, 
er like stor uansett hvor på kysten han bor. Mulig- 
heten i dagens samfunn til å skaffe seg annet 
arbeid i sentrale strøk. er små. Det er nettopp 
politikken for sentrale strøk som har ført til uheldi- 
ge =rammevilkår= for fiskeriene i Sør-Norge. 

Ved valg av forvaltningsmodeller må man kun- 
I 

ne forvente at det foretas en konsekvensanalyse 
av forvaitningsmodellenes påvirkning på kystsam- 
funnene - en bør behandle fiskeri-Norge under 
ett og ikke fordele ressursene ved å tildele eksklu- 
sive rettigheter ut fra geografiske bosetting. Det 
bør med andre ord, føres en helhetlig fiskeripoli- 
tikk, hvor det tas hensyn til de samfunnsmessige 
innvirkninger ulike fiskerier har på hverandre. Ved 1 

dagens forvaltningsmodell, er det også et tanke- a 

kors at store statlige ressurser settes inn, som et 
resultat av forvaltningsmodellen og ikke på grunn- 
lag av ressursene. Bare for å kontrollere maksi- 
malkvoten i den konvensjonelle flåten, som utgjør 
10% av den totale kvoten for den konvensjonelle , 
flaten, brukes dee flere millioner kroner til statlige 
kontrolloppgaver. 

Fiskeriministeren har meddelt i EU-forhandling- 
ene at han ikke har en torsk å gi bort. det samme 
vilkår er gjort gjeldende for den politisk definerte 
cgfremmedflåtenm i sør. 

Det er et paradoks at fordelingen skjer ved at 
en ut fra et totaluttak deler dette blant nord-norske 
fiskere, russere og ~4redjeland.s og nesten ikke 
har noe å bidra med til den resterende del av den 
norske kystflåten. En kan undres om den politiske 
ledelsen virkelig er klar over hvor ille situasjonen 
er. Totalkvoten fordeles ved 336.000 tonn til Nor- 
ge, 316.000 tonn til russerne og 88.000 tonn til 
<(tredjeland.. . Av den norske kvoten kan fartøyer 
som deltar i fartøykvoteordningen fra Rogaland. 
Vest-Agder, Aust-agder, Telemark, Buskerud, 
Vestfold, Oslo, Akershus og Østfold tilsammen 
fiske en garantert fartøyskvote på ca. 1.200 tonn. 

Fiskeristyrene forlanger en gjennomgang og 
revurdering av reguleringsmodellen i torskefiske- 
riene nord for N 62". Fornuftig fiskeriforvaltning 
bør skje på grunnlag av ressursene og ikke som 
en politisk redskap for utvelgelse av hvem som 
skal gis mulighetene til å overleve innen fiskeri- 
næringen ut fra geografiske kriterier. Fiskerimyn- 
dighetene må kunne gi et klart svar på om fiskeri- 
Norge i framtiden skal behandles som en næring, 
eller om nåsituasjonen med todeling av landet 
skal vedvare. 

Fiskeristyrene for 
Skagerrakkysten 

og Rogaland 



- Brislingsektoren 
må bli mer effektiv 

Det er for mange brislingmere, frysebåten er for 
dyr i drift, Raten må fornyes og brislingdisket må 
åpnes når brislingen er tilgjengelig. Alle under bris- 
lingskonferansen i Bergen den 18. mars hadde tips til 
hvordan næringen kan bli bedre. 

Som en oppfølging til  handlingsplan for bris- 
lingsektoren*, som Sør-Norges Noffiskarlag for 
kort tid siden ble ferdig med, arrangerte laget en 
brislingskonferanse i Bergen for hele brislingsek- 
toren. 

- M å  bli M e r e  

Og alle var der, som det heter. Totalt 58 hadde 
meldt seg p4 til konferansen. Riktignok d t t e  
statssekretær Otto Gregussen, som skulle holde 
innledningsinnlegget, melde avbud. Men nyut- 
nevnt polisk rildgiver Erlend Hansen kom for å 
snakke om fortid, natid og fremtid. 
- Brislingsnæringen må satse på nisjernarke- 

der og fokusere mer på færre merker. Næringen 
mA også bedre produktiiitetsutvikiingen og tenke 
nytt. Ellers kan det være p4 sin plass A stille 
sprsmAl ved markedsføringen og salgsahidet 
som er gjort, sa Erlend Hansen i åpningsinnleg- 
get. 

Både sonar og ekkolodd 

Forsker Else Torstensen skulle forklare hva som 
gjøres i dag for å gi sikrere anslag for fangstrnu- 
lighetene de enkelte Ar. Og Torstensen forklarte 
at ved hjelp av å kombinere sonar og ekkolodd 
kan bestendsvurderingene bli sikrere. Og& rikti- 
gere surveytidspunkt er viktig i dette arbeidet. 

Et av spørsmålene Torstensen fikk fra salen 
var om brislingbestanden pavirkes av forurens- 
ning. Dette kunne hun verken avkrefte eller 
bekrefte fordi det ikke finnes nok forskningsrnate- 
riale på dette feltet. 

For mange båter 

Roald Oen fra Fiskeridirektoratet ga en oversikt 
over flåten som fisker brisling og over Iprnnsomhe- 
ten. Spesielt spredningen i inntektene på brisling- 
fisket fikk noen i salen til å tenke effektivitet da 
Oen viste en oversikt som fortalte at inntektene 
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fra brislingfisket varierte fra 380 kroner til 600.000 
kroner. Sniitet ligger rundt 300.000 kroner. 

Formann Otto Benjaminson i Slirr-Norges Not- 
fiskarlag fortalte at i alt 100 Wter fisker brisling, 
mens 40 av disse er gjengangere. Benjaminson 
opplyste at flåten hadde en snittalder på om lag 
30 &r, og han mente en kondemnering derfor var 
høyst nødvendig, Mde på grunn av alder og fordi 
det var for mange fartPiy med i brislingdisket. 

Ny æra for mussa? 

Det siste punktet var adm.dir. Frode Nilsen i Nor- 
way Foods hjertens enig i. Han opplyste at de 31 
største batene tar opp 80 prosent av brislingvolu- 
met. Med en frysebåt som koster 30.40.000 kro- 
ner daglig, tok Nilsen til orde for færre brilsingsfis- 
kere. 

Et par personer i salen mente at frysebaten til 
Norway Foods hører hjemme på museum, men 
når en ikke har penger til ny, får bruke det en har. 

Frode Nilsen opplyste ellers at Norway Foods 
er på full fart inn på markeder som Israel, Belgia 
og Vietnam. 

PA spierrsmål fra salen om Norway Foods også 
ville ta imot mussa, svarte Nilsen at det betinget 
stabil tilgang p4 denne fisken. 

- Konkurranse er sunt 

Instituttsjef Per Henrik Prante i Norconserv luftet 
ideer som automatisk nedlegging av brisling i 
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AKTUELT 

markedsmulighetene brislingen hadde, og at det 
kunne være sunt med mer konkurranse. 
- Vi ser at smA lokale bedrifter gjer det skarpt 

på det internasjonale markedet. SA nAr Norway 
Foods sier at det ikke er plass til flere, vil jeg hev- 
de at konkurranse er Mde sunt og mdvendig, sa 
Dahl. 

- Hva med det norske markedet? 

Dagfinn Tangvik fra Norges Handelshøyskole har 
laget en analyse av den norske sardinindustrien 
med spesiell vekt på matkedsutviklingen. Han 
refererte fra analysen og kom hovedsaklig inn pa 
historikk, men pa spmirsmAl fra salen opplyste han 
at Japan og Australia er to markeder det kan 
være verdt A satse en del ressurser på. 

Fiskerisjef Terje Magnussen lurte p& hva som 
blir gjort på innenlandsmarkedet. =Har noen sett 
en brislingsboks på eksempekis TV2?= var spørs- 
d l e t  fra Magnussen. Han fikk aldri noe svar. 

Noe særlig klokere ble heller ikke Austrheim- 
ordferer Ole Lyse, som har en tidligere Norway 
Foods-fabrikk i kommunen sin. Han var p i  jakt 
etter et klart svar på spørsmAlet om hvor stort 

boksene. Han mente og& at produksjonsutgifte- marked det er for den norske brislingen. 
ne kunne bli lavere ved A bare ha ett anlegg i drift 
og kjøre skift. 

Torbjem Dahl i Norsk Nærings- og Nytelses- - 
middelabiderforbund var mest opptatt av de 

Finn Bergesen jr. ny BT-styreformann 
Administrerende direktør Finn Bergesen jr. i Nor- 
ges Sildesalgslag blir ny styreformann i Bergens B 
Tidende. Og da er det fristende å spørre om avi- 
sen nå får en sterkere fiskeriprofil. Til Fiskets I 
Gang sier Bergesen at han ikke har noe imot det. 
- Det hadde jo vært hyggelig, men som styre- 

formann kommer ikke jeg til å legge meg opp i de 
redaksjonelle prioriteringer, smiler Bergesen 
diplomatisk. 
- Kom henvendelsen fra ET overraskende? 
-Jeg gikk ikke akkurat og ventet på at BT skul- 

le ringe og tilby meg vervet, men henvendelsen 
kom ikke som noe sjokk, er den runde fonnule- 
ringen fra Bergesen. 

Vervet som styreformann får ingen betydning 
for jobben i Sildesalgslaget. understreker Berge- 
sen, men det vil medføre at det blir mindre tid til 
andre verv. 

Finn Bergesen jr. blir ny slyretomann i Bergens Tidende. 



LOFOTEN l 

Havklimaet skaper problemer 
for fiskerne i Lofoten 

l - Det dirlige skreiinnslaget til Lofoten hittil i 
vinter skyides at overgangslaflet mellom det 
kalde kystvannet og det dypere, varme Atlan- 
terhamannet i Lofotenomddet ligger mye 
dypere enn vanlig. Skreien oppholder seg i 
deite mrgangslaget, og bare en skikkelig m- 
veststorm kan 18 torsken opp p% de tradisjo- 
nelle feltene i Lofoten. 

Det sier forsker Svein Sundby ved Havfors- 
kningsinstinittets Senter for marint miljn. 

med klarvær (av typen OL-vær pil Lillehammer) 
kan gi grunnlag for en kraftig vertikal omraring og 
avkj0ling av kyststrammen. Resultatet er at vi far 
dypt ensartet vintervann med lav temperatur. Det- 
te presser wergangslaget ned. Spesielle forhold i 
Goifstrammen ute i Norskehavet innvirker og& 
pA overgangslaget. 

PA sin gytevandring fra Barentshavet til gyte- 
feltene langs kysten av Nord-Norge og Mare bl- 
ger skreien det nevnte overgangslaget som har 
en temperatur pA 4-6 grader C. NBr skreien kom- 
mer fram til gytefeltene i Lofoten skjer sdve 
gytingen vanligvis i nærheten av bunnen, men all- 
tid i det samme overgangslager. 

Skreien bslger opp og ned i taket med over- 
gangslagets bevegelser. I --Lofoten finner vi 
vanligvis dette laget på ca. 80 m dyp om vinteren. 
Noen Ar ligger overgangslaget sil grunt som 
40-50 m, og det skjærer den sk&nede bunnen 
langs Lofotveggen nær land. Skreien vil falge etter 
opp på grunna og blir lett tilgjengelig for fiske. 

Enkelte andre Ar kan overgangslaget ligge 
dypere enn 150 m, slik situasjonen er i år. Da vil 
det skjære bunnen langt fra land i den bratte skrA- 
ningen ned mot dypomradene midtfjords i Vest- 
fjorden. Skreien blir da staende langt ut fra land 
pa store dyp og blir utilgjengelig for fiske. 

Og& selve innsiget av skrei til Veslfjorden kan 
bli forhindret under slike fothold. Det er dette som 
er situasjonen denne vinteren. Dybden av over- 
gangslaget i Øst-Lofoten ligger nA i midten av 
mars på 170 m. Vi har hatt lignende situasjoner 
tre ganger tidligere etter at vi begynte målingene 
pA Havforskningens havklimastasjon utenfor 
Skrova for knapt seksti Ar siden. Det var i 1953, 
1961 og i 1977. Mest ekstremt var det i 1961 da 
overgangslaget IA helt nede pil 260 m i begynnel- 
sen av mars. 

Det er %rst og fremst i --Lofoten et dypt 
overgangslag skaper problemer for fiskerne. I ytre 
deler av Vestfjorden ligger overgangslaget al ld 
grunnere. 

Det er oite værsituasjonen tidligere pa vinteren 
i omddet mellom Mare og Helgeland som skaper 
slike ekstreme forhold. Mye kald og brr  østavind 

Skreien .glemte. i svinge inn i Vestfjorden og fulgte i ste- H 
det etter silda. som var p i  veg mver da skreien trav p i  
den. Wne ved havnene i Lofoten ble detiar heller tallrike 
p i  grunn av del labre &kei i ijorden. (Foto: Olav Lekve). 

Hva skal til for A bedre situasjonen? Mildere 
vætiag alene og en tidlig vAr er ikke til hjelp. Det 
vil ta aHfor lang tid B varme opp det kalde kystvan- 
net fra luften. Men noen kraftige lavtrykk med 
sterk srarvestlig vind i Vestfjorden vil lafte det var- 
me Atianterhavsvannet opp p4 fiskebankene 
langs Lofotveggen. Dersom vi samtidig far dyp- 
vannsinnstramming fra Trænadjupet, vil forholde- 
ne ytterligere bedres, og skreien vil igjen finne 
veien til sine vante gytefelt. 



LOFOTEN 

Skreien som «glemte» 
å svin-: u i r ~  Vestfj yrden 

Tonken som skulle s~rga for ei eventyifidre i Ved- 
fjorden glemte nok ildre 8 ta iil vendre. Den imfi bare 
p4 dlda som var fi veg smover og fulgte dermed 
&r. 

I tillegg til at havklimaet ikke var det beste for 
skreien, m& nok sil& mA ta sin del av skyiden for 
at fiskerne som hadde ventet p& eventyriiske i 
Vestfjorden, ikke fikk sine forventninger oppfytt. 

Fiskerirettleder Knut Markussen opplyser til 
Fekets Gang at det & lovende ut mot slutten 
av desember og fiarste haiwdel av januar, men 
d sviktet M& klima og sild like fiar fisket skulle 
ta til. 
- Det virker som skreien har truffet p& silden og 

for et nyebiikk konsentrert seg mer om mat enn 
gytingt. Til stor lykke for fiskerne langs kysten 
lenger ssr, men til ergrelse for Vestfjorden-fisker- 
ne, sier Markussen. 

Men i likhet med alle som er gravide, d t t e  
og& skreien ta turen til ~fiadeshienm. M etter d 
ha fylt opp magen, vendte den til Vestfjorden for 
tamme rognposen. Og d kan eventyret ende 
godt likevel for Vestijoden-fiskerne. 

Sviert lite 
gytelodde i Barentstivet 

Havforskningsinstihittet har i vinter registrert 
svart lite gytelodde i Barentshavet. Forskarane 
har nesten ikkje funne stimar, men mest berre tyn- 
ne sier av lodde i heile det akhielle omddet. Noko 
rnodnande lodde synast no ha samla seg i sti- 
mar. og er truleg fi veg til Finnmarkskysten for d 
gyte- 
- Det er vanskeleg d fi l  gode ndl p& loddebe- 

standen om vinteren, og var mengdeberekning p& 
120 000 tonn lodde totait, av dette 45 000 tonn 

modnande lodde, er nuleg sit for l@ bestadstal. 
Men resultata fril vintertoktet mA likevel seiast & 
stadfeste den I@ bddm&linga fr4 sist haust, 
seier forskar Harald Gjmrsæter. 

Det intemaspnaie havforslwigsr&Mt (ICES) 
meiner gytebestanden av lodde biar vere omlag 
500000tomfordsikre rekrutteringatilbestan- 
den. h v iMokt  og Havforskingsinsn;antet 
sine berekningar sist haust tyder p& at gyteinnsi- 
get i v& vil vera langt mindre enn dette. 



Redskapsrapport 
Torsk - Omregnet til rundt vekt 

Pr. uke: 9 1994 pr. 06.03.94 
Pr. uke: 9 1993 pr. 06.03.91 

W,8% 343 108 +++ W3 187 +++ 3.058 1.652 85,?% 104 149 -30,2% 38 168 5.148 2.770 858% 

112,PK 232 56 +++ 1.580 492 +++ 60 DIVIO DIVIO 1 O 3.598 1.374 161,8% 

l l3,4% 2 1 100,094 149 30 113,4% 1 1 O,O% DIVIO 2 O 713 294 142,5% 

146,3% 10 10 0,0% 203 28 1 1 , m  DIVIO 4 DIVIO 5 O 472 140 +++ 
+++ 15 B 87,5% 166 19 +++ 1.520 M 4  111,2% 38 1 +++ 1.210 1.152 4.613 2.372 94,5% 

46,6% 7.088 3.714 W,8% 4.722 1.881 198.4% 41.218 28.848 43,@% 7.217 4.824 49,8% 1.788 1.750 82.454 54.848 50,3% 

-1 W,o% 8 -100,o% 14 6 133,3% 14.022 11.541 29,394 DIVIO O O 14.936 11 582 29,2 

Tabellen viser hvor mye torsk som er oppfisket i de ulike sonene langs kysten fordelt p i  reskap. Som det g i r  M m  er det en akning p i  bortimot 50 prosent fra 1993 til 1994. I enkelte soner 
noe lenger ser, særlig Nord-Mgre (sone 9), er ekningen formidabel. Forklaringen er skreien som Ikke svingte inn i Vestfjorden, men fortsatte serover ph grunn av havklimaet og at den traf? 
p i  silda, som var pll veg serover. Kilde: Norges Rifisklag. 



Internasjonalt 
nettverk i krisetider 

Is&nd: 
Torskekvoten er haivert til 165.000 tonn pA to ar. 

(WastvBg~y) Et sildrert iegn i intereasjonal Antall fartnyer er omlag dobbelt sd stort som kvo- 
fblrerinarie# er mangal p i  samai8sid. Når tegrunnlaget. Stigende arbeidsiashet blant alle 
alt går godt ser adre men noe flninn til å grupper innen fiskerinæringen. Pluss: Økte lodde- 
samatbeide med kenhinentene. Men d r  kvoter pA grunn av starre bestand enn tidligere 
bkerogmrtbaver Blfaldum, blirdei antatt. Sildefisket er og& stabiit. 
g j e m  etablert ofonnelle Ironalrter og sam- 
arbeid iven over store havområder. Som 
en samling i Mnn. Fæmyene: 

l 
I Fangst av torsk og hy& er redusert med 50 pro- 

sent pA 90-tallet. En hel nasjon i akuti pengenrad. 
Stor overkapasitet av fartnyer, bncomheten har 
g& drastisk ned siden 1991 for alle fartnygrupper 
untatt hekktdieme. 

Det er et innttykk flere utenfor fiskerinæringen sit- 
ter med. Det bie og& kastet fram som en av 
mange baller @ avslutningsseminaret om -liv Notg@: 
laga i Lofoten.. En viktig del av seminaret var A Er sammen med Russland den eneste nasjonen 
fremme samarbeid tvers av sektorer og kom- som har akende bestander av de viktige fiskesia- 
mune og landegrenser. gene torsk og sild nord for 62 grader Nord. Et 

Et mai med =Liv laga i Lofoten. har vært 4 minus er kollapsen i loddebestanden. I Nordsjraen 
komme fram til Issninger frar en alvorlig krise inn- er sihasjonen for bunnfisk til deis dramatisk, spe- 
treffer. For landene i Nord-Atlanteren er fiskeri- sielt for torsk. 
næringene av avgjiarende betydning for store 
befolkningsgrupper og hele nasjoner. I bpet av 
90-tallet har fiskerikriser innhentet fiere land. S i -  ~~k 
asjonen er falgende for fiskerinasjonene i Nord- 
Atlanteren: Liv-laga-konferansen diskuterte hvordan man 

skal skape internasjonale neitverk mellom kystbe- 
folkningen i de ulike landene i Nord-Atlanteren 

Kanadrnew Foundland: med utgangspunkt i ressurskrisen som allerede 
Stopp i alt torskefiske pa den kanadiske rastkys- eksisterer i flere land. Det ferste er 4 bli enige om 

I 
ten, forbud mot fritidsfiske p& New Foundland, sti- felles mal. Flere deltagere hevdet at kriser ofte gir 
gende arbeidsleshet Mant fiskeribefolkningen, et godt utgangspunkt for A finne Issninger. Det er 
Mde p& sja og land. Utsiktene er dystre. Nedleg- mange likheter mellom de fiskeriavhengige regio- 
gelse truer 1.200 kystsamfunn p4 New Found- nene i de aktuelle landene og det ble diskutert A 
land. Med sewlagt fiskeforbud vil det ta minst skape allianser pA grasrotplan for A skape ny poli- 
10 ar far fiskerinæringen pA New Foundland er tikk. Gjennom intemasjonale allianser kan kystbe- 
bygget opp igjen til normaie tilstander. folkningen @virke politikken ndr det gjelder smut- 

thullene pA havet. F.eks. i Barentshavet, @ Rey- 
-ryggen utenfor Island og p& Flemish Cap 
utenfor Kanada. Gmnand: 

Sviktende torskefiske gjennom flere sesonger. 
T rad i ie i l  fangst- og fiskerkultur i forfall. Over- 
kapasitet @ Ntesida, mangiende betaiingsevne 
for store deler av fiskeflAten. 



- Kommunene må overta 

- 1 1989 var det krise pA 
alle plan. Etter at det opp- 
sto en mengde problemer 
mmittest helse og sosial- 
sjefene i regionen og dis- 
kuterte hva .som kunne 
gjsres. Det ble nedsatt en 
arbeidsgruppe og etter 
hvert oppsto prosjektet 
-liv laga i Lofoten*. Vi ble 
enige om B konsentrere 
oss om de minste enhete- 
ne i samfunnet som skde- 
kretser og fiskevær. Det I 
ble satt i gang forskjellige I prosjekter og vi skulle bare 
være et verkby som fdk - 

To av hovedpersonsna bak *Liv iaga i Lofoten*, Nlk Dm kunne bruke. V i  var A 

( t . h . ) o o G n i ~ i i ~ & a i ~ L t ~ ~ ~ ~ ~ f # ~ I ~  fBfoktilgtas~Beni~nhands'ersse. 
arbeid av Mdfilrsr i VwlvPgiy Fm& Rist. 

Veien videre I 
(Veshrågey) - Frå vår side er prosjektet *Li laga 
i Lofoten, avsluttet. Konferansen i mars marke- 
rer avslutningen. Nå må kommunene i Lofoten 
selv overta arbeidet og f m  arbeidet som er 
grunnlagt videre, sier prosjektleder i Lofotrådet, I Nils Bae. 

I 

-Liv laga i Lofoten, har sveiset sammen en 
region og gitt et vesentlig bidrag til hvordan kriser 
kan Imises. Ulike forskningsmilj0er og annen 
ekspertise har vært involvert. 

I 
- Det ligger nok en del forpliktelser i A viderefmi- 

re prosjektet, men det har ikke vi noe maktmiddel 
til I gjennomfmire. Det mA bli opp til de enkelte 
kommunene og helsevesen. De mB gjeme ta i 
bruk prosjekiarbeidet, sier &e. 

Etter at delegater fra kyst-Norge og Kanada og 
Fæmyene er reist hjem fra konferansen som mar- 
kerte avslutningen av prosjektet *Liv laga i Lofo- 
ten=, er det tid for evaluering og oppsummering 
av hva prosjektet har bidratt med. 
- -Liv lagan ble igangsatt utifra krisen i fiske* 

ne sist pA 80-tallet. Grunnlaget var utformet i 
tesen *NAr inntektene svikter=. Fiskevaer i Lofo- 
ten er smA samfunn i endring. De fleste delene av 
prosjekietharlykkes,ognAmBviDfdki~ 
samfunnene til B ta vare pA de ulike delene. Vi har 
laget et godt grunnlag som jeg faler at kommunen 
og medlemmene i styringsgruppa kan fare videre, 
sier Nils Be .  

Forebyggende heisevern 

Som en falge av &kaikrisen i Nord-Norge p& 
slutten av 80-tallet oppsto en mengde problemer 
og enkelte fil& helsemessige probiemer i tillegg til 
skonomiske. 



Fiskedirimtet bie qyneopprettet i  1900. W har i  dag ca. 530 ansafte. 300 
atbeider ved M&- og Ogkontorene langs kysten, resten ved hoved- * 

kmW i  Bergen. F m m k b a t e t  har f m i n g m s v a r e t  for en 
næhg i  hende ulvikiing innenfor fiske, fangst, foredling og havbmk 
FisketidireMomtet ska/ passe pi4 at ressusene i  havet blir tatt godt vare 
pi4ogutnyttetoIbesteforhelesamfunnet. 

U V E i l  HAVET- V ~ T A N S V A R  

MRK. <<87/94>> 
Fire engasjerneng som 0066 fag konsulent/l067 
førstekonsulent ved Fiskeridirektoratet sitt kon- 
trollverk i Tromsø, Svolvær, Alesund og Bergen 

Fiskeridirektoratet sitt kontdiverk har ledig fire engasjement som 0066 fagkon- 
sulent pB ressurs, ferebels for eitt Ar. Arbeidsstader vil vera kontrollverket sine 
distriktskontor i Tromse, Svolvær, Alesund og Bergen. Stillinga i Bergen vil alter- 
nativt vetta lena som 1067 fnrrstekonsulent. da denne stillinga vil ha eit nok0 
rneir utstrakt ansvammrAde enn &i andre stillingane.- 

Stillingane sitt primære arbeidsområde er ressurs- og reguleringskontroll retta 
mot særskilte problem/satsingsfelt og nok0 sakshandsaming i denne saman- 
heng. Stillingane mdbrer også arbeid med gjennomføring av samarbeidsavta- 
len mellom Fiskeridirektoratet, Toll- og avgiftsdirektoratet, Økokrim og Skattedi- 
rektoratet pi3 regionalt plan. Stillingane vil medfera ein del reiseaktivitet og vil 
vetta tillagd eit overordna ansvarsomrAde. 

Den som vert tilsett i Bergen skal i perioder arbeide ved Avdeling for kvalitets- 
kontroll med særskilte oppg&ver som til dames kursing av kontroliverket sine 
inspekterar i ressurs- og fegulenilgskonooil. Avdeling for I c W b b k M  har 
denovemdnamyndigheitihmetildistn~ L ;-. ---L-- ,. 

< - 

Sskjarar ha utdanning b& 3-big fagskolehngs 6's 
Iqemwkap ffl fiskennæringa og praksis frA offentleg kontrdhrerksemd. Det villek. 
herunder vera ei feremon om eki tidlegare har arbeidd med ressurs- og regule' T - 
ringsspersrnl. Rsynsle med bruk av EDB og gode engelsld<unnskaper er heilt 
mudsynt- 

. . 

- - .- - - -  
o a s s ( a ~ & n e * h r n a a s h m e t * i i s . . ~  b r u i m a m  

ha b. 183.m212.393. 
m ,  

- -- p - . - - - 
1061 bmtekmwlent VW lena fr& b. 17-24,&Ato Arsian fr& k. - - = 

21 2.393-273.91 5. - %- r '9&-- . 
Lsnspiassering skjer uifd . All ~Wtltbg 

vert godskreve. Pensjarwimwkott i Statem penspndcasse er 2% av brutto bn. 
Ved ev. intern tiisetting, kan dt ved ledig 

m 1064/1065 konsulent. 
N a e m  opplysningar om stillinga kan ein fa ved A venda seg til av&lingsdi 

rektrar Aksel Eikemo, Bergen, W. 55-23 82 20, kontorsjef Einar Ellingsen, tlf. 
5523 82 O2 eller Fiskeridirektoratets sentralbord tlf. 55-23 80 00. 

Sakjaram mB oppgje kva for ein a r b e i i d  dei mkjer i prioritert rekkjefelgje 
og om seknaden Ogsa gjeld w. v i t .  

Smknaden skal merkast med MRK. -07/94= og sendast sarnan med kopi av 
atiestar og vitmm&i til FiskeridireMoratet, Personalkontoret, Boks 185, 5002 
Bergen, innan 07.04.1994. 



INTERNASJONALT 1 

Torskekrisen 
på New Foundland 

(Vettvågny) - Torskelrri på New Found- 
land er total. Den dkar alle og dimkb er 
ta tredeler av vår b*<kæring in-. I 
Det er totalforbod mot torskeiiske. Ti har 
Wje eingong lov å iiska til vår eigen tor- 
skemiddag. 

Det seier kontorsjef i det kanadiske fiskarlaget 
(FFAW), Reg Anstey. Han var leiar for ein delega- 
sjon frå FFAW (Fishenen, Food and Allied Wor- 
kers) p i  konferansen 'Liv laga i Lofoten' i Vest- 
Vamy i byrjinga av mars. Delegasjonar fr4 New 
Foundland, Grranland, Island og Færrayene var 
inviterte til konferansen for & gjere dei første for- 
s k a  på & danne meir formelle kontaktar mellom 
fiskerinasjonane i Nord-Atlanteren. 

Utsendingane frA Grranland og Island mstte 
ikkje, medan den omtala delegasjonen frA Kana- 
& og formannen i Færrayenes Fiskarlag, Oli 
Jacobsen var aktive deltakarar på konferansen. 
Spesiett den kanadiske delegasjonen var opptek- 
ne av eit meir aktivt samarbeid. 
- Vi på New Foundland er svært bekymra for 

framtida. Forskarar meiner vi må venta i minst 10- 
12 år før det kan bli tale om eit normalt torskefiske 
igjen i våre farvatn. Samstundes som vi sjølve har 
totalforbod mot torskefiske, må vi sitja og sjå på at 
båtar frå andre nasjonar, spesielt EU-landa Spa- 
nia og Portugal fiskar .fritt* på The Grand Banks, 
like utanfor vår 200 milssone, seier Anstey. 

I tillegg er 1 .O00 tonn torsk av den norske kvo- 
ten ved New Foundland no gitt til Spania som ein 
del av fiskeriavtalen, som Noreg og EU vart sam- 
de om natt til onsdag 16. mars. Det spørs om dei 
kanadiske gjestene er SA glade for den meldinga. 

Anstey meiner forpliktande internasjonalt sam- 
arbeid må til for & stanse rovfisket utanfor raygrup 
pa. Han nevner spesielt FN-konferansen om 
intemasjonalt fiske og rettar i internasjonale far- 
vatn. 
- Eg er glad for at vi f i r  sjansen til A legge fram 

vårt syn i slike fora. Men vi m i  ha kontakt direkte 
mellom folk i landa i Nord-Atlanteren, og vi ser på 
denne konferansen som det første skritt til betre 
kontakt mellom landa. 

Ein dor del av fieLelWtsn p3 New Foundland er opne smdbs- 
tar. I dag ligg dei ubmlrte pi land. (Foto Id brosjyra W e  
siarted with fisY, publiseti av FFAW) 

I 

Håpar på totalforbod 

Fisken er hovudnæring på New Foundland. 
Rundt den lange kysten er det, med smått og 
stort, 1.200 fiskarsamfunn med familiar som dag- 
leg hentar siit utkome p& havet. I enkeite av des- 
se samfunna er arbeii l~ysa 100 prosent. Reg 
Anstey vonar no på totaiforbod mot torskefiske 
også utanfor 200 milssona. 

- Vi har tidlegare erfart at å g i  gjennom NAF0 
(North Atlantic Fiihing Organisastion) har null 
verdi. Dette skuldast at enkelte land, blant anna 
Noreg, ikkje godtek vedtak i organisasjonen fordi 
land kan p& vitskapleg grunnlag klaga på slike 
vedtak. Dermed kan dei gi blaffen og fiske vidare. 
No har Kanada krevd totatforbod på torskefiske 
p i  The Grand Banks. Fristen for kome med kla- 
ge er 60 dagar. Tida er snart ute og kanskje vi no 
kan bli samde om i la torsken p i  dei store banka- 
ne få vera i fred, seier Anstey. 



I På trygd 

Det bur omlag 550.000 menneske pA New 
Foundland og mange av desse har direkte eller 
indirekte sitt utkome ftd fiskerinæringa. Indirekte 
gjennom at i mange fiskarsamfunn er det fiskara- 
ne på sjsen som held liv i handelsmannen, i post- 
styraren, i kommuneaheidaren, i ordferaren. Fis- 
kerinæringa står tradisjonelt for 40 prosent av 
bruttoinntektene p& New Foundland. Utan ei livs- 
kraftig fiskerinæring stAr nesten alle dei 1.200 fis- 
karsamfunna i fare for å bli lagt syde. Berre smA 
spakelsebyar vil sti4 igjen. 

Att i dag er store deler av befdkninga ei befolk- 
ning pil trygd. D i  fangstforbodet vart iverksett og 
mange fiskarar gjekk p& land, mAtte den kanadis- 
ke regjeringa overta forsargarpliktene. Dei to fsr- 
ste Ara betalte regjeringa ut ' ' milliardar kana- 

diske dollar i trygd til arbeidslause fiskarar, som 
e l  hjelpeprogram. Dette måtte uhridast då eit 
endA strengare fangstforbod tiddde i kraR forbod 
mot fritidsfiske. Det nye trygdeprogrammet betyr 
ei utbetaling av 1.9 milliardar dollar over fem Ar. 
Dette skal dekka 45.000 fiskarar og arbedeidarar i 
fiskeindustrien. Reg Anstey meiner dette ikkje er 
nok 
- Det blir svært vanskeleg A få dhnne summen 

til A dekka alle som blir &ka av torskekrisa. I hsve 
til det forrige programmet blir det mindre pengar CI 
fleire mottakarar. Dei neste to-tre mihadane vil 
vise korleis programmet slir ut. Våren 1994 blir ei 
skjebnetid for New Foundland, seier reg Anstey. 

J. 23/94 
(J. 38/93 UTGAR) 
Forslaiftforreguleinig avseiiVesterisenog0sti- 
sen i 1994. 

J. 24/94 
(J. 30193  AR) 
Lisens for fiske i EF-sonen i 1 994. E 

TG AR) 
m endring av forskrift av 29. novem- 

reketrdling - Stenging av omrilder 
avet, pil kysten og i fjordene av Finn- 

d J. 25E94 

Fæwysk fiskerisone i 1994. 
Forskrift om regulering av fisket etter koll..,, 

1 1  Gl Ilal 

rk. Trc 

27/94 
181 191 
skrift I 

cet l 
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3 og J. 195193 UTGAR) 
m endring av forskrift om regulering 
ztter norsk virgytende sild i 1994. 

94 

(J. 18/94 UTGAR) 
Norsk fiske i færeysk sone i 1994. 

Næringskomitkn p& Stortinget bes 
ide Fiskeridirektoratet og Havforsknings 

instituttet for et par uker siden for A bli infor- 
mert om arbeidet som skjer innen forvalt- 
ning og forskning. I Fiskeridirektoratet fikk 
stortingspditikeme informasjon om direkto- 
ratets oppbygning og hvilke forvattnings- 
oppgaver de ansatte jobber med. I tillegg 
fikk politikerne en rask innf~ring i kvotekon- 
troll-systemet. En del tid var og& satt av til 
spplrsmål fra pdikeme, som viste stor 
interesse for de oppgavene som er lagt til 
direktomtet. NB hadde de bare tid Il halv- 
annen time i direktoratet, men de fikk u& 
vert en solid mengde informasjon om Fis- 
keridirektoratet. (Foto: Ronny Bieitekeii); I 
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Dårlege prisar 
- inntektene sviktar 

Samsiundes som ei alvorleg ressumkise har råka male t  har inntektene for fiskarane pi3 Fæmyene 
FGrayene opplever Mrarane at dei far dårleg pris for gait kraftig ned. 
det vesle dei leverer og inntektene er kraftig redusert Nedanfor viser ein tabell inntektssvikten for dei 
dei H e  åra av 90-talet. ulike flategruppene på Færøyene fral 1984 til 

1993. Tabellen syner gjennomsnitt inntektsned- 
gang i prosent i tre ulike penodar. 

Det syner tabellar trykt i Arsmeldinga fri3 Fsroya 
Fiskimannafelag (Fæmyenes Fiskarlag). Utrek- 
ningar gjort av Fiskarlaget syner at prisane for l984 - 93 91-93 92-93 
botnfisk har gait kraftig attende pa Stalet. Torsk 
og hyse utgjer mellom 15 og 30 prosent av landa Store IineMtar - 9 % - 15 % - 1 1 % 
botnfisk på Færøyene, medan sei er hovedarten. Store tralarar - 3 %  -26% -15% 
I Ara 1975 til 1993 har auken i brstehandsver- Smil trillarar - 5 %  -31% -13% 

dien for fisk levert av smiitralarar vore 1 1  1 pro- lndusbit~ -12Y0 -12% - 8 %  
sent, 210 prosent for store tralarar og 302 prosent N d t a r  - - 8 % - 11 % - 3 % -1 
for l inatar. Ser vi p4 90-åra isolert i høve til Reketaarar - 1 %  -20% - 9 %  
gjennomsnittsprisen for perioden har smAtr&lara- HekWarar + 159 % - 7 % + 4 % 
ne ein prisnedgang for levert fisk p4 31 prosent Saltfisklinetdt. + 7 % - 17 % - 2 % 
f d  1991 til 1993. Store traarar i same tidsrom 
minus to prosent og linebatar ein pnsnedgang pA 
fisk på 18,5 prosent. Som tabellen viser er nedgangen brutal for enkel- 

Prisen på saltfisk har vist mindre dramatisk te flategrupper. Spesielt for store og små tdlarar. 
nedgang. Den minste saltfisken har halde seg pa Unntaket i tabellen er hekktrillarane som hoved- 
same prisnivA i 1993 som i 1991. Prisreduksjonen sakleg fiskar torsk i Barentshavet. Denne flate- 
er &rst for den strarste saltfisken, over 22 cm. gruppa har hatt positiv vekst, med unntak for 

I 
Den gjekk ned 12 prosent fr& 1991 til 1992 og har gjennomsnittet for dei to ferste åra i dette tiåret 
sidan halde seg pA 92-nivået. Inntektene stig igjen frA 1992 til 1993. 

Inntektene går ned Kjelde: Arsmelding 1993 Feroya Fiskimannafelag 

Pa 80- talet var det teit mellom nyrike millionærar 
i Thorshavns gater. Unge fiskeskipparar bygde 
seg palass rundt byen og Færeyene sola seg i 
velstande. Bdstoppen kom raskt og brutalt. På 

Snorre ~ilsethny ledet-f e& SSF ' 
Etter 12 Ar i lederstolen i Sildolje- og sildeme- stituttet i Bergen. Tilseth vil tiitre som SSF- 
lindustriens Forskningsinstikitt, overlater Nils leder i bpet av forsommeren i Ar. Urdahl blir 
Urdahl stolen til Snorre Tilseth. Tilseth er 51 fortsatt knyttet til SSF for A aheide med spe- 
Ar, har hovedfageksamen i marin biologi fta sielle prosjekter bade for instituttet og andre 
Universitetet i Oslo i 1973 og er i dag leder deler av sildemelnæringen. 
ved Senter for Havbruk ved Havforskningsin- 
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NR. 3 
1 994 

Færøyene 
- eit øyrike i ka2curs 

Hardt ramma av t o r s k e m  

I eit normalt år utgjer torsk og hyse ein tredel av 
totalfangsten pA Fæmyene. Men i verdi er ande- 
len st0rre pA grunn av at desse artane er betre 
betalt og prisane er stabile. Jacobsen meiner at 
torskekrisa d i r  har ramma Fæmyene hardt. Av 
botnfisk er sei den viktigaste arten rundt 8ygrup 
pa. Problemet med sei er låge prisar p& wrds- 
marknaden. 
- Sidan 1989 har torske- og hysefisket biitt 

redusert dramatisk. 1 1989 fiska vi 23.000 tonn 
torsk og 14.000 tonn hyse. I fjor var dette falle til 
henddmis 6.000 torsk og 4.000 tonn hyse. 1 1993 
representerte torsk og hyse berre 15 prosent av 
total fæmyisk fangst, seier Jacobsen. 

Tmkduise synes .B m m a  dore deler av 
Nord-Atlanteren. Bene Noreg og Russland som i 
saman focvaltar Barentshavet har aukande tor- 
skestammer. Fr& den amerikanske austkysten, 
via Gmnland og Island til Færrayene er torsk* 
stammene minkande. PA Island er arets torske- 
kvote haivert i b v e  til for to år sidan. Siasjmen 
pa Fæmyene synes verre. Det Internasjonale 
Havforskingsr&det (ICES) har tilddd full stopp i 
torskefisket ved Fæmyene. 
- Denne stoppen har i realiteten kome av seg 

sjsiv da det i dag berre blir fiska torsk som 
bifangst, sIår Jacobsen fast. 

(VestvBguy) Hadde Furayene vore eit kommersielt 
selskap hadde det vore slått dundrande konkurs for 
lenge sidan. Men det går ildye an sla eit heilt land 
konkurs. Bakgrunnen for den alvorlege iilronomiske 
krisa på Færeyene er ein total kollaps i nasjonens fis- 
kerinæring. 

Formann Oli Jacobsen i Fæmyenes Fiskarlag 
hevda på konferansen .Li laga i Lafoten* at kri- 
sa skuldast overkapasitet i fiskeflaten, naturleg 
ressurssvikt og totalt inkompetente styresmakter. 
Resuitatet er at Fæmyene m& motta store Iån frå 
Danmark. Bankane pA Fæmyene har motteke 
mellom to og tre m i l i i i  danske kroner fr& Dan- 
mark. Dette tilsvarar mellom 200 og 300 milliardar 
her i landet. (Noreg har 100 gonger fieire innbyg- 
gjarar enn Færeyene). 
- To av dei st0rste bankane pA Færeyene er 

sett under dansk administrasjon. I tillegg har 
Landsstyret bii i  diktert til A in@ ei rekkje forpiik- 
telsar som betyr at heile Færeyene er sett under 
administraspn av den danske stat, seier Jacob- 
sen. 

Overkapasitet 

I lepet av 70-Ara bygde reiarar pil Fæmyene opp 
ein stor havfiskefiåte. 1 1977 fekk Færeyene 
eigen okonomisk sone, forvalta av færsyingane 
sjølve. Det vart bygt opp omlag 20 filelfabrikkar 
som tok imot fangst fril omkring 80 trålarar. Sarn- 
stundes vart 20 større IineMtar feyd til havfiskef- 
laten, i tillegg til ein flåte av reketdlarar som fiska 
i fjerne farvatn. 

Mykje av oppbygginga og omsttukhireringa av 
den fæmyiske fiskeflAten var finansiert med stat- 
lege st0tieordningar. PA byjinga av dette t i h t  
Mei fiskeristtalta kraftig nedskore, samstundes 
starta ressurssvikten. 
- Resultatet har ikkje lete venta pA seg. Fr& 

1992 og gjennom heile 1993 har ein stor del av 
den fæmyiske fiskeindustrien med ti lheyrande 
fWe @tt konkurs. Langt over halwparten av filet- 
fabrikkane har gått same vegen, andre Mir dreve 
av bankane, medan andre truleg aldri kjem igang 
att. Men dette dkar ikkje berre fiskarar og arbei- 
darane i fiskeindustrien. !SA fiskeriavhengig som 
Fæmyene er har fiskerikrisa forplanta seg til 
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resten av samfunnet med det resultat at ahids- 
Iøysa pA Fæmyene no er over 25 prosent, og 
veksande, seier Jacobsen. 

Kven har sknlda? 

Etter Jacobsens meining er det tre h d r s a k e r  
til krisa på Færplyene. 

* FeilslAtt fiskeripolitikk på 80-talet med statleg 
stimulans til overinvestering. 
Ressurskrise i kombinasjon med krise for fær- 
syisk fisk p& eksportmarknaden. 

* Manglande oppfylgjing fr4 den noverande poli- 
tiske leiinga. Den har tvert imot forsterka pro- 
blema. 

Men det er også strid innad i fiskerinæringa om 
eventuell skuld for den situasjonen landet har 
hamna i. 
- Det er to fanatiske leirar som skuldar M kvaran- 
dre, triilargruppa og kystflaten (krokabiltar). Dei 
er berre samde om at nok0 er gale, sl& Jacobsen 
fast. 

M$rk hmtid 

Totalt sett er framtidsutsiktene for heile det fæmy- 
iske fdket mrke. Fænayene er totalt avhengig av 
fiskerinæringa og det vil ta mange ar før ressurs- 
grunnlaget igjen er på e l  - niva. Jacob- 
sen meiner det kun er ein veg a ga; & skapa nye 
arbeilassar og f& ny produksjon i gang. Det 
kan g j e m  ved at den fæmyiske fiskeindustrien 
f&r tilgang på kjøp av utanlandsik &stoff. 

ManiiYigieJaoobsenmanglardetfærrayske~ 
styret totalt ein poiiildc som kan fA landet ut av ktisa. 
- Det er kome konkrete forslag frA organisasjo- 

nane i fiskerinæringa, mellom anna om skattelette 
for investeringar i ny produksjon og ulike arbeids- 
marknadstiltak. Men det viser seg, at sjølv i den 
katastmfale situasjonen vi er i, meiner styresmak- 
tene at dei ikkje har bruk for &d frA desse organi- 
sasjonane, seier Jacobsen. 
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NR. 3 
1984 Havbeitelaks 

~ k e r  ':'lenotefangstene 
Jon-Erik Juell, Ove Skilbrei og Marianne Holm 

HavforskningsinstituUet, Bergen 

- l I perioden 1991-93 har Havforskningsinstituttet 
årlig satt ut mellom 40 og 55 tusen merkede lak- 
sesmolt i en liten bukt ytterst i havgapet på Sotra 
(vest for Bergen). Formålet er å undersøke om 
laksen, etter beitevandring i havet, kan finne tilba- 
ke til små ferskvannskilder langs kysten. Dette vil 
belyse om havbeite med laks kan bli en ny næring 
i fiskeriavhengige kystkommuner hvor det ikke fin- 
nes større vassdrag (Kystmodellen). Fordi det for- 
ventes gjenfangst fra utsettingene til og med has- 
ten 1996 er det enda alt for tidlig å trekke noen 
endelige konklusjoner. Gjenfangstene i 1992 og 
1993 gir imidlertid flere interesante indikasjoner. I 
denne artikkelen tar vi for oss betydningen av det 
kommersielle fisket etter laks for utvikling av hav- - 
beite som næring. 

Kilenotfiskere er viktige medspillere 

Informasjon fra kilenotfiskere om fangst av hav- 
beitelaks er av stor betydning for å kunne belyse - - 

L - 
_ ._ +-- -11 havbeite med laks i et helhetlig perspektiv. ~ i s k e  
- med kilenot og krokgarn etter laks er tillatt hen- 

. * - r -  

holdsvis 4 og 2 døgn per uke i perioden 1. Juni- 1 
4. August. 1 1993 var det 21 7 registrerte fiskere i 
Hordaland, hvorav 155 oppga at de fisket i 1992. 
For å registrere havbeiielaks i dette fiskeriet er 
det nedlagt et betydelig arbeid for å motivere fis- 
kere til å sende skriftlige rapporter (fangstskjema) 
om havbeiielaks. Fisker far en dusør på 20 kroner 
for hver rapportert fangst og vi betaler i tillegg 25 
kroner for hodet på fisken. Arsaken til at vi vil ha I 

hodet er at det innholder små merker som gjPrr at 
vi kan identifisere fiskens opprinnelse. En del av 
havbeitelaksen har også en liten kodet plastbrikke 
(Carlin-merke, se bilde) med returadresse festet 
ved ryggfinnen som gir en belønning på 25 kroner 
ved innsendelse. 1 1992 informerte vi fiskere om 
havbeiteprosjektet gjennom media og ducør-pla- I 

kater og fikk rapporter fra 14 fiskere. Det viste seg 
imidlertid at denne informasjonskampanjen ikke 
var tilstrekkelig. 1 1993 la vi derfor vekt på direkte 
kontakt gjennom brev og telefon og antallet rap- 

I 

porterende fiskere økte til 50. Nytt i 1993 var og& 
avtale med 9 utvalgte fiskere om å føre komplett 
fangstdagbok, slik at fangsten av havbeiielaks 
kunne ses i forhold til fangst av annen laks. 

Halvparten av havbeitelaksen i kilenflter 

Fra den første utsettingen (1991) er det registrert 
0.54% gjenfangst i Iøpet av 1992-93. Årsakene til 
den relativt lave gjenfangsten kan være mange 
og er vanskelig å fastslå. Resultatene fra fisket i 
lakseelver i Hordaland gir imidlerid ikke grunn til å 
anta at havbeitelaks i stort antall har gått opp i 
andre elver. En høy naturlig dødlighet er en mer 
sannsynlig årsak noe som blant annet kan ha 
sammenheng med produksjons- og utsettings 
metoder. Etterhvert som man vinner erfaring p4 
dette området kan man forvente økt overlevelse. 
Dette indikeres av at gjenfangsten fra utsettingen 
i 1992 har vært betydelig høyere. I Iøpet av 1993 
er det i Hordaland registrert 1.7% gjenfangst av 
havbeitelaks som har vært ett år i sjøen (tert). 
Konservative anslag for tibakevenning som også 
inkluderer andre fylker (basert på Carlin-merker) 
indikerer 2.5% gjenfangst etter ett år i sjøen. Det- 
te er imidlertid minimumsanslag fordi det er det 
grunn til anta under-rapportering, på grunn av 



mangeifull informasjon utenfor Hordaland og 
ulovlig fiske. Omtrent haivparten av gjenfagsten 
er gjort av kilenotfiskere i Hordaland, mens resten 
er fisket innerst i den lille bukten der fisken ble 
satt ut. Andelen av haheiiefisk i kilendene 
ytterst kysten av Hordaland varierte fra 4-25 
% med et gjennomsnitt pA 10.4 %. Det meste 
innslaget var nærmest utsettingsstedet. 

Kilenot fisker den stgrste havbeitelaksen 

Gjennomsnittsvekten på havbeitelaksen etter ett 
år i sjøen var i 1992 og 1993 henholdsvis 2.2 kg 
og 2.1 kg. Vekten etter to år i sjøen var 5.7 kg. 
Ettårig havbeitelaks tatt i kilenot var imdlertid 
betydlig større (2.5 kg) enn den som ble fisket på 
utsettingstedet (1.9 kg) (se Figur 1). Dette gjen- 
speiler at kilenotfisket er mer selektivt (større 
maskevidde) enn fisket på utsettingstedet der 
målet var å fiske havbeitelaks av alle størrelser. 
Det er derfor grunn til å anta at kilenøtene vil fiske 
en betydlig større del av laksen som har vært to 
år i sjøen. Det forløpige tallmaterialet antyder en 
andel på 60-70%. Gjenfangsten av havbeitelaks 
på utsettingstedet var også klart påvirket av kile- 
notfisket. Etter at kilenotsesongen var over økte 
fangsten på utsettingstedet (se Figur 2). 

Havbeite med laks som næring 

Kan havbeiie med laks bli en Iannsom næring? 
Debatten rundt dette spiarsmilet har vært stomi- 
full og vil nok fortsette i være det. Forskning p i  
dette er tidkrevende og man m i  tolke resultatene 
med stnrrste forsiktighet. Allerede n i  kan man 
imidlertid slå fast at Kystmodellen ser ut til i fun- 
gere, n8r laksen vender tilbake til en liten bekk 
(mindre enn 50 lier vann per sekund) innerst i en 
liten vik pl Norges lange kyst. Det var et ubetyde- 
lig innslag av vill-laks i fangsten pA utsettingste- 
det, mens det ble fisket en god del oppdrettslaks. 
Videre kan man sl& fast at kilenoffisket er en 
avgjørende faktor for lønnsomheten i havbeite. 
Vire resultater antyder at kilenotfiskerne ville 
være naturlige akterer i en havbeitenæring. Man 
kan tenke seg en modell der fiskerne nær utset- 
tings-lokalieten var andelshavere i ~Havbeiite 
AISI. De ville fortsatt fiske pA den ville bestanden 
av laks, men i tillegg f i  en betydelig andel havbei- 
telaks i netene. I denne forbindelse er det viktig i 
huske Sotra-utsettingene er utfart i lien skala. 
Starre utsettinger (f.eks. 1 million smolt) ville bre 
til at haheiitelaks dominerte fangsten. Samtidig 
som fangstene i kilenotfisket akte ville fangsten 
p& utsettingstedet gi tileggsinntekter. En slik 
modell krever vilje og evne til samarbeid om i 
skape en ny næring for kystfoiket Vi skal gjere 
v& for A klarlegge det biologiske og akmmiske 
grunnlaget for en slik næring. 1 1994 vil det være 
mer havbeiielaks i sjeen enn noen gang tidligere 
og vi h&er p& et godt samarbeid med fiskerne 
Ogsa denne sesongen. 

Figur 1. Gjenfangster i 1993 av laks satt ut i 1992. Figuren 
'viser antall havbeitelaks i ulike vektklasser (gjennomsnitts- 
vekt angitt) fisket i elv, kilenot og på utsettingsted. 

I 

srrri E l v  -  ilen not U t s e t t i n g s t e d  I 
Figur 2. Ukentlige fangster av havbeitelaks i elv, kilenot, og 
på utsettingsted i 1993. Sesongen for kilenotiisket var uke 
22-31. 
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Det vil bli en eksplosjon i etteapar- 
selen etter halvfabrikai av matvare- 
produkter i verden, u@r hnrkinder- 
siakelseii til Hilsen M. E l h  
viser uRBersekelseh at vi blir mer 
internasjonale i metvetsn. 

hva folk spiser nAr de spiser ute, men det vil vi 
komme tilbake til, opplyser Halsan. 

Hva spiser vi til middag? Nielsen Norge as har 
sammlignet tre ulike grupper med middager. 
Km, fisklsjramat og andren, der andre er 
eksempelvis pizza, pasta 0.1. 

Og trenden er klar nok pA hverdagene: Mindre 
fisWsjemat og mer *andre*. 1 1967 spiste vi like 
kjett som sjprmat, mens gruppen aandrem var 
marginal. 

i renaunmmK- til Nidsen Norge as, m Fram i dag har klart A holde skBmn M 
blir presentert under aNorthem Seafood Mnfe- mdlm 45 og 50 pmeent, mens siemat er brm 
rencem i Bergen i mai. viser utviklingen i fiskeva- stadig mindre populaah til fordel kr e*sempehris 
nene i verdenssamfunnet tydelig. Aldri tidligere er Men vi spiser dobbelt OlrB 
det laget en SA omfattende undersekelse av fiske- fisk retter. 
vanene i hele verden. 

Norge = Vest-Europa 

Internasjonal direktar, Anne Mari Halsan i Nielsen 
Norge as hadde bare fAtt ferdig resultatene for 
Norge far Fiskets Gang gikk i trykken. Imidlertid 
opplyser hun at resultatene for Norge samsvarer 
bra med resultatene for resten av Vest-Europa. 

Og resuitatene for Norge viser at gjennom- 
snittsfamilien har fisk eller annan cjemat pA 
menyen dnaye to dager i uken. Kjett spiser vi ca. 
3,4 ganger ukentlig, mens de resterende 1,4 
dager av uken spiser vi -noe annetm. 

Som nevnt lager vi altsd i stsrre grad enn tidli- 
gere år vår egen fiskemat. I 1977 laget vi riktignok 
noe mer fiskemiddager i hjemmet, men etter dette 
gikk prosentdelen hjemmlaget fiskemiddag ned 
årlig, til et bunnivå på 53 prosent i 1988. Dette 
året spiste vi nesten like mye ferdiglaget fiskemat 
-am hjemmelaget. 

hnden snudd 

Men tre år seinere er altsd trenden snudd. Ferdig- 
laget fiskemat utgjorde i 1991 28 prosent, mens 
hjemmelaget utgjorde 61 prosent. Resten - 11 
prosent - er andre typer sjemat enn fisk. 

En annen trend som er snudd er restaurantbe- 
sskene. Halsan vet ikke ikke om folk spiser mer fisk 

1 
ute, men vi g& ah& oftere ut ni3 enn for fa b siden. 

-Vi  har den siste tiden sett en merkbar ekning i 
tallet pCi middager spist ute. Dette skyldes i særlig 
grad rentenedgang, stabilitet i arbeidslesheten og 
liknende faktorer som farer til at flere %r mer 
penger A mite med. Men vi kan ikke si noe om 

Urdagsmiddagen 

Lsrdag er handledag for de fleste. Derfor kommer 
det nok lite overraskende at hver tredje nordmann 
hopper over lerdagsmiddagen. En av ti spiser ute, 
mens resten tar seg bryet med A lage middag. 

Men hva er det som befinnet seg p& middags- 
bordet lerdagene. For 25-30 Ar siden dominerte 
fiskenlsjematen pil middagsbordet Ierdagene. 
Like bak fulgte kjett, mens de andre middagene, 
som pizza og pasta, lå langt bak. 

De neste seks årene holder kjett standen, 
mens fiskemiddagene må vike for de andre mid- 
dagene. Fram til 1991 har kjettmiddagene pil lør- 
dagene holdt seg stabilt på drøye 40 prosent, 
mens fisken har lagt på like over 20 prosent. 

Trender Fiskeretter - Hverdager 
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Utviklingen i hva vi spiser til middag på srandager 
er svært interessant. Og det er særlig fiskerinæ- 
ringen som har grunn til å juble. 1 1967 spiste 96 
prosent Wtt ti l middag. I Arene fram til 1991 viser 
trenden at kjortbniddagene g& drastisk tilbake, 
mens fisWsj0mat og andre middager har steget 
jevnt og truit alle h n e .  

1 1991 endte kj0ttmiddagene pii 76 prosent, 
mens det ble delt andreplass pA fiswsjarnat og 
*andre*, som endte på 12 prosent. 

Undersekeisen fra 1991 viser at hel fisk og fiske- 
filet er de mest poplære rettene for de som spiser 
fisk og annen sjemat. Halsan understreker at 
denne trenden endres til fordel for mer bearbeida 
produkter. Særlig fiskebollene har klart 4 holde 
stand i den harde konkurransen om konsumen- 
tenes gunst. 

Deler vi opp uken i tre nok en gang, og ser på 
i hva vi spiser av fiskemat på hverdager, Isrdager 

og snrndager, skiller søndagen seg ut som den 
dagen vi bruker litt tid på middagen. Av alle som 
spiser fisk sprndagen, spiser knappe haivparten 
hel fisk. Knappe to av ti spiser filetert fisk, mens 
en av ti spiser frityrstekt torsk eller sei. Nesten like 
mange spiser fiskekaker og -boller. 

Favorittretter, Sandager 
sa spist^ 

% 

Filet på topp 

brdagene og hverdagene er det filet som &r 
sverst på fiskemenyen. Bade hverdager og larda- 
ger spiser tre av ti filet til middag. krdager spiser 
43 prosent enten fiskekaker eller -boller. En av ti 
spiser hel fisk. 

Hverdager spiser knapt to av ti hel fisk, mens 
noen flere spiser fiskekaker eller -boller. Fiske- 
pudding, -grateng og fntyrstekt fisk har en andel 
p& henholdsvis 5.7 og 7 prosent. PlukMisk og lig- 
nende mat blir spist av 4 prosent. 

r : 

Favorittretter, .herda& 
-Spiafisk 
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- vi blir &virket 

- Hva skyldes endringene i utviklingen, Halsan? 
- Det er to irsaker til at vi får endringer i spise- 

vanene vhre. En viktig forklaring på at gruppen 
"andre' vokser slik den gjsr, er at vi blir kulturelt 
påvirket. Pizza, taco og annen populær mat fra 
andre kulturer er blitt svært populære også her i 
landet. En annen viktig del av forklaringen på 
utviklingen er at vi forandrer oss. Flere enn tidlige- 
re bor alene. Dette gjelder både de unge og pen- 
sjonistene. Det er få familier med flere enn fire 
medlemmer, slik som var vanlig for noen år siden. 
Samboere uten barn og samboere med ett barn 
utgjer en stor gruppe, og dette f i r  innvirkning p i  
spisevanene. sier Halsan. 
- Har fiskerinæringen mratt denne utfordringen? 
- Nei! Næringen har ikke klart a møte utfor- 

dringen i endringene. Men det vil nok rette på seg 
om kort tid, hAper Anne Mari Halsan i Nielsen 
Norge as. 
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Northern Seafood Conference 
kan åpne sildeeventyr i Estland 

Den f m i e  store sjumaikonferansen i Norden - *Nor- 
them Seafood Conferencem - blir arrangert i Bergen 
2. til 4. mai i år. Fiskeridirekter Lauri Vaarja i Est- 
land og leder i det estiske handelskammeret, Peeter 
Tammoja, beselde tidligere i vinter Bergen og ville 
gjeme komme tilbake til byen i mai for å delta p3 
konferansen. Begge mente at ~Northem Seafood 
Confereneem kunne åpne et norsk sildeeventyr i Est- 
land. 

I Estland finnes det flere store foredlingsanlegg 
for fisk som i dag s tk  uvirksomme. Kapasiteten 
på anleggene er 400.000 tonn fisk, fortrinnsvis 
sild og makrell, årlig. Bare omlag 100.000 tonn 
blir foredlet ved anleggene. 

Bakgrunnen er oppløsningen av Sovjet-unio- 
nen. Sovjet hadde en stor sildekvote i Østersjøen 
og mye av foredlingskapasiteten ble lagt til repu- 
blikken Estland. Da unionen gikk i opplssning 
beholdt Estland bare 100.000 tonn av den tidlige- 
re sovjetiske kvoten. Dermed ble det bare bruk for 
114 av kapasiteten ved anleggene i landet. 

Nå snsker Estlands myndigheter at hele fored- 
lingskapasteten skal komme i bmk, og da m4 mes- 
teparten av Woffet importeres. I Norge øker silde- 
bectanden og dermed kvotene, og eksporten øker. 

Under sitt besøk i Bergen sa den estiske fiskeri- 
direktøren at han så store muligheter for den 
estiske fiskeindustrien ved å delta på ~Northem 
Seafood Conference*. Det sovjetiske sildemarke- 
det har vært betydelig, og ved at Estland igjen får 
sving pA sitt foredlingsapparat kan et begrenset 
marked i Estland fort uivides til å gjelde hele Balti- 
kum og deler av Russland. 

Fiskeindustrien i Estland har vært på statlige 1 
hender. men er nå i ferd med A bli privatisert. Fis- 
keridirektrar Lauri Vaaja uttrykte håp om B knyte 
kontakter mellom silde- og makrelleksportcarer i 
Norge og markedet i Estland. Han ønsker at de 
nye eieme av fiskeindustribedriftene i Estland del- 
tar med en starre delegasjon på ~Northem Sea- 
food Conference*. 

Samme tanker gjorde leder Peeter Tammoja i 
1 
I 

det estiske handelskammeret seg. Handelskam- 
meret samarbeider med Bergen Næringsråd, og 
Næringsddet vil ta kontakt for å få bekreftet 
estisk deltagelse ved sjømatkonferansen. 

Hypermarkeder tar over fiskesalget i Frankrike 
I forbindelse med ~Northem Seafood Confereneem 
skal direktar for ferskvarer, Gabriel Binelti, i gigant- 
konsernet Canefour France SNC innlede om hvordan 
de store kjede gjer innkjup av ferskvarer som fisk. 
Carrefour og andre selskaper kontrollerer stadig mer 
hvor det skal kjepes ferskvarer som fisk. 

Binetti leder en stor avdeling innnen fransk dag- 
ligvarehandel. Carrefour France SNC har en 
omsetning på 131,86 milliarder kroner og er 
representert over hele Frankrike med sine hyper- 
markeder (areal over 2.500 kvadratmeter). Hyper- 
markeder er en ny trend innenfor dagligvarehan- 
delen som kjennetegnes ved enorme arealer der 
man kan kj0pe =ait~. 

!%m vi kjenner til her i landet blir matvareom- 
setningen oitere og oitere konsentrert til store kje- 
der som daglig spiser markedsandeler. Hyper- 
markedene i Frankrike akte sin markedsandel på 
fiskevarer i 1993 med 3 prosent og har nå en mar- 
kedsandel pA 43,4 prosent. Camfour er sammen 
med Lederc og Auchan de starste innen hyper- 
markeder. 

Carrefour satser nå hardt på fisk. DireMsr 
Gabriel Binetti vil på ~Northern Seafood Confe- 
rence snakke om hvordan disse kjedene gjør sine 
innkjøp og hva slags produkter de satser på. 
Hypermarkedene satser først og fremst på fersk 
fisk og de fleste har store fiskedisker med variert 
utvalg. Carrefour kontrollerer en stor del av fiske- 
omsetningen i Frankrike og det vil være av avgjø- 
rende betydning for norske fiskeeksportører hvor- 
dan disse kjøper fisken sin. Frankrike er et stort 
marked for norsk fisk og det blir stadig færre som 
bestemmer hvor fisken skal kjøpes. 

Carrefour France har en omsetning på 90.000 
franc pr. kvadratmeter og har butikker i mange 
europeiske land, men har og& ekspendert Mde 
til Ssr-Amerika, USA og til det fjeme ssten. Kje- 
den har 109 hypennarkeder i hjemlandet med et 
totalareal pA omlag 1 million kvadratmeter. 
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l alt 13 innlegg skal holdes under Natthern 
Seafood Conferene8 '94 fra 4.91 6. mai. 
Fiskets Gang presenterer en iullstendig 
oversikt over temaene under konferansen. 

I 

Frankrike. Bedriften er kjent for sin satsing p& 
kvalitet og utvikling av nye produkter. De Baynast 
vil komme med oppskrifter pa kvalitetskonsepter. 

Og& Odd Steinsba, direkttar i Norway Royal 
Salmon, tar for seg kvalitet. Hans utgangspunkt 
er at topp kvalitet sjelden gir den betaling kvalite- 
ten fortjener. Lav pris blir for ofte det viktigste kri- 
teriumet for & opp& salg. 

Fiskevaner USA-markedet 

Markedssjef Anne Man Halsan i Nielsen Norge as Direktar Jon Starnell i Hoit, Hughes & Stamell i 
Apner innleggsdelen med A ta for seg trendunder- USA tar for seg USA-markedet for sjømat. Han 
cøkelsen om fiskevanene i Europa som Nielsen har foretatt en analyse av dette markedet og vil gi * Norge har utf0rt. Vanene v&re endres, og Halsan synspunkt pd hvilke trender og potensial som fin- 

l o r t e l l e r  hvordan. nes i dette markedet. 

Generisk markedsf~ring Hyper- og supermarkeder 

Sjsmat er elendig markedsfart i de fleste super- Ferskvaredirektrar Gabriel Binetti i super- og 
markedene, og forsker Svein Ottar Olsen i Fiske- hypermarkedgiganten Carrefour France s.n.c. i 
riforskning i Trornsa svarer p& hvordan de ulike Frankrike svarer p& om slike gigantbutikker er en 
fiskerinasjonene kan samarbeide om 4 markeds- kanal eller en barriære for fiskehandel. 
fere sjømaten de produserer. 

Salffiskmarkedet blir tatt opp som et eget tema 
under konferansen, og da er det i farste rekke det 
europeiske markedet for dette produktet profe. 
sor Torbjem Trondsen i fiskeribyskolen i Tromsø 
tar opp. Særlig Norge og Island er n& i ferd med & 
satse sterkt pA høykvalitetsmarkedet innen salt- 
fiskeksporten til Spania, Portugal og Italia. 

Også Jose Louis Tomas, direktar i Impormaris- 
co and Gelpesca i Portugal tar for seg markedet 
for sallf~sk og tørket og salted fisk. 

Klippfiskmarkedet 

Klippfiskimportrar Walter Bosso tar opp trender og 
muligheter i klippfiskmarkedet. Særlig markedet i 
det heykvalutetsbevisste italienske markedet star 
sentralt i innlegget til Bosso. 

Fnissen hvit fisk 

Achim Schiin i Frosta and Schottke i Tyskland 
tar i sitt innlegg opp markedsutviklingen og for- 
syningssituasjonen i markedet for fryst hvitfisk. 

Direktiver og reguleringer 
Det japanske markedet 

Innleggene til inspeksjonsdirektrar David Bevan i 
det kanadiske fiskeridirektoratet og diktssjef Siste innlegg holder Tochiaki Saito, direkbar i 
Bjørn R8the Knudtsen i Fiskeridirektoratets kon- Frost Co. Lid. i Tokyo. I hvilken retning gAr det 
troliverk er slatt sammen til en del som tar opp japanske og asiatiske markedet for reke, sild og 
reguleringer, ISO-standarder og EUdirektiver. makrell. 

Laksekvalitet 

Fremtidige kvalitetskonsepter for laks, er tema for 
Laurent de Beynast, sjsmatdirekttar i Labeyrie i r 
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1994 Fiskeriminisier Jan Henry T. Olsen: 

En god fiskeril-ming 
Min helhetsvurdering av det vi har oppnådd 
er at det er et godt resultat for Norge, og at 
det vil sikre utviklingsmulighetene for fiske- 
rinæringen. Vi har sikret våre rettigheter til 
fiskeressursene. Norges relative andeler av 
de ulike bestander vil Mi nedfelt i tiltredel- 
sestraktaten, sier fiskeriminister Jan Henry 
T. Olsen. 

I sluttfasen har det vært harde forhand- 
linger knyttet til forvaltningen nord for 62O, 
fordelingen av ressursene, adgang til far- 
vann og markedsadgang. De ordninger 
man har kommet fram til hva gjelder 
adgang til ressurser innebærer at partenes 
fiskemuligheter totalt sett vil ligge innenfor 
de samme rammene som i dag. Avtalen 
innebærer videre - med unntak for makrell 
- at EUs fartsyer ikke får økt adgang til 
våre farvann ut over den adgangen de har i 
dag. 

I tillegg til forskutteringen av den &kalte 
#cohesion= - eller wtjevningsiiskenu som 
ble avklart i forrige forhandlingsrunde, får 
EU adgang til å ta biangst ved gjennomfø- 
ringen av dette fiske. Bifangst vil si utilsiktet 
fangst av andre arter i forbindelse med fis- 
ke etter torsk. Biangsten vil kunne utgjøre 
10% av torskefangsten. 

Vi har fåti en politisk forpliktelse fra med- 
lemslandene om at relativ stabilitet skai 
danne grunnlaget for EUs permanente sys- 
tem for fordeling av fiskerettigheter. Vi har 
dessuten fått tilfredsstillende sikkerhet for 
at fiske innenfor 12-milsgrensen og& i 
framtiden skal forb6holdes norske fiskere. 
Dette er viktig 'fordi v& flåte i hovedsak 
b e a r  av sm8 fartøyer som fisker i denne 
sonen. 

Det norske forvaftningsreglemenM nord 
for 62" skal videreføres i sin helhet i en 
overgangsperiode fram til 1. juli 1998. Etter 
denne perioden skal det norske regimet i 
disse farvannene integreres i Den felles fis- 
keripolitikken (CFP). Partene har også blitt 
enige om retningslinjer for den fremtidige 
forvaltningen som betyr at dagens norske 
forvaltningsregime videreføres av Unionen. 

Det er også enighet om et progam for 
overføring av kunnskap og ekspertise til EU 
om forvaltningen av disse farvannene. Det- 
te gjøres for å sikre at EU vil føre en lik 

effektiv forvaltning av ressursene som den 
Norge fører i dag. Det er videre enighet om 
at Norge og EU skal samarbeide om hvor- 
dan uønsket fiske på bestandene i Smutt- 
hullet skal forhindres. 

Vi har oppnådd tollfri adgang for all fisk 
og fiskeprodukter fra tiltredelsedatoen. I en 
overgangsperiode på 4 år vil vi være 
underlagt en overvåkingsordning for 8 
arter. Dersom alvorlige markedsforstyrrel- 
ser inntrer kan EU iverksette stabiliserende 
tiltak. 

Mine visjoner om mulighetene for A utvik- 
le fiskerinæringen i Norge bygger på to vik- 
tige forutsetninger. Den ene er en positiv 
utvikling av fiskeressursene og av produk- 
sjon i oppdrettsnæringa. Dette er vi allere- 
de godt i gang med å realisere. 

Den andre er at vi mA beatbeide fisken i 
Norge for B skape surre verdier av hvert 
råstoffkilo som landes her. Fobdret mar- 
kedsadgang for alle typer fiskeprodukter er 
derfor av avgjørende betydning for mulig- 
hetene til å utvikle næringa vår. Dette har vi 
oppnådd gjennom de tiltredelsesvilkår vi 
har fått på fiskeriområdet, og dette er svært 
positivt. 

Tollfri adgang til et marked på om lag 
350 millioner mennesker gir trygge ramme- 
vilkår for fiskerinæringen med sikkerhet for 
våre leveranser av fisk og fiskeprodukter. 
For de mange kystsamfunn som er 
avhengig av fiskerinæringen betyr mar- 
kedsadgangen at vi kan få en betydelig 
bedret nænngsutvikling langs kysten. De 
store tollreduksjoner vi får på eksport av 
bearbeidede produkter gir videreforedlings- 
industrien langt bedre betingelser enn de vi 
har under EØS-avtalen. 

Full tollfrihet fra tiltredelsesdagen ville 
med ugangspunkt i en statisk beregning p& 
norsk fiskeeksport til EU i 1993 gi en årlig 
toll-lettelse på ca. 380 mill. kroner, eller 180 
mill-kroner mer enn tollettelsene ved full 
gjennomføring av EØS-avtalen. I tillegg 
kommer de økte markedsmulighetene som 
næringen kan utnytte gjennom en fri 
adgang til EU-markedet, og det dynamiske 
element som ligger i at økt videreforedling 
blir betydelig mer lønnsomt, sier fiskerimi- 
nisteren. 
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Barentsregionen for 2 2  år siden - 
business as usual 

Del 2 

ke (17641855) bie Norges fw- 
ste i zoologi. i 1805 publiserte 
han bakem AfbndIing om & novsike IIs- 
kerkvogbm?tni~omrel;rrwriibeure 
1795-1801. Den gir en i- 8ye- 
vtbiesldkiring av norsk og norbrussisk 
kystkultur rundt forrige &hundmskifte. $ 

Victor 0iestad har lest boken. I forrige '3 
nummer av FG fortaite Øiestad hvordan ' 
Jens Rathke allerede i 1805 reiste tan- 
ken om A utruste en havfiskefl& med 
aupeicnnniisik 

*Folk i det nordlige og sydlige Russland er meget 
forskjellige ha hinannen. De nordlige er heye, ofte 
lyshårete, meget virksomme og hendige, de heres 
alminnelig synge og sees endog aldrende å delta i en 
mengde leker, især på festdager. I hendighet overgår 
de neslen de nordiske nabofolk, man ser dem uWe 
de fleste yrker, bygge mtaller, anlegge dammer, byg- 
ge skip og båter, utskjærer på det Ininstigste mam- 
muiknolrler eller de fossile elfenben uten annen 
anvisning enn en slags naairlig oppmerksomhet. 
Brennevinet har ennå ikke anrettet 4 megen skade 
som i det Pvnge Norden selvom dets forbruk tiltar 
ovenn8te.n 

Rathke oppholdt seg gjennom vinteren 1801 og 
varen 1802 i Finnmark og Nord-Russland og fikk 
god tid til å sammenligne levmr og fiskerivirk- 
somheten i de to nasjonene. Pa mange omrdder 
fant han at Russland lå foran Norge. Skipene 

deres var- ofte hawgAende, sehrm ,de SA noksil 
primitive ut. *Russernes Mter er sammenbundet 
med hampesmre og tettet med mose. De er alm- 
innelig forsynt med rugmel og har en slags bake 
rovn hwori de stadig baker seg fnsM og godt rug- 
bmd P4 hver b4t er det en oppsynsmann. 
Tobawc brukes ikke, men brennevin fodrsaker 
misbruk. Unektelig er russerne mer driftige i fiske- 
riets tid enn Finnmarkens egne beboere. = 

Russiske fangstekspedisjoner 
til polare -k I I 

Med uro kunne han sla fast at viktige ressurser i 
nordomddene var overlatt helt til russerne. Artig 
rustet de ut en stor flåte pil omlag 100 fartøyer for 
fangst av sjøpattedyr som hval, sel og hvalross 
ved Svalbard, Jan Mayen, Bjamaya, Hopen, ja, 
like til Gmnland. Bak denne virksomheten stod 
russiske selskaper i Arkangelsk som gikk sam- 
men om investeringene og om risikoen, for den 
var også betydelig. Tilbakekomst var oftest etter 
en overvintring. Et tilsvarende norsk initiativ fra 
kjøpmann Buch i Hammerfest hadde derimot 
strandet p& mangel av langsiktig kapital. Generelt 
var det en nesten total mangel i Finnmark på øko- 
nomisk sterke selskaper som kunne være 
utgangspunkt for denne iype virksomhet. I tillegg 
kom mangel på villig mannskap og det haye kost- 
nadsnivaet i Finnmark sammenlignet med 
Arkangelsk. Skipsforsikring var heller ikke mulig a 
fa tegnet 

Kjmrpmennene i Finnmark burde utruste en hav- 
gående flate som bedre kunne utnytte ressursene 
i Barentshavet. De akte inntektene dette tiltaket 
ville skape i lokalsamfunnene, burde investeres i 
ytterligere økt innsats istedenfor til luksusforbruk. 
Dettekunne en oppna ved at aovedddighetswa- i 
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I 
renes inntmel innskrenke*. Det hadde fomvrig 
vist seg umulig B skaffe godt mannskap til det 
eneste havsaende farbyet en hadde i Finnmark. 
Det la derfor ved kai. Det lovet ikke godt for et 
stram havikkeprogram. 

Selv silden fikk være i fred 

Sildefisket i Varangerijorden var uvisst, men 
&pass regdmessig at et omrdde ble kalt Siide- 
kroken. Di sakte russiske fiskere seivom omtddet 
var norsk Tidligere hadde en kjprpmann fra Varde 
utnyttet denne ressursen, men fisket hadde blitt 
innstilt p4 grunn av avstanden og det uvisse 
utbyitet. Det eneste sildefisket som ellers Me dre- 
vet i omtddet, var det i Kvitsisen der silden var 
Men og mager og iiie egnet som handelsvare. 

Byttebasert -del 

Gjennom tuskhandel med russeme sdgte finn- 
markingen sine fiskevarer til russeme for en bed- 
re pris enn til de norske oppkjsperne. En viktig 
grsak til de@ var at det russiske komma var biUi- 
gere enn det danske og de fikk derfor et starre 
kvanta i bytte. Viktig var det og& at de norske 
handelsmennene at ibd  almuen varer som nep 
pe burde vært inntrt*. Han tenker da særlig pA 
alkohol, tobakk, rosiner og fiken. Russerne hadde 
langt nyttigere varer B tilby i bytte. 

Russiske fiskere fikk bare kjapt salt fra nok& 
primitive russiske saitkokerier hvorav 50 U langs 
Kolahalvsyen. Dette saltet hadde svært arl ig 
kvalitet og resulterte i lav kvalitet p& alle typer sai- 
tete fiskeprodukter. Velaende russiske fiskere 
var derfor meget ivrige etter A kjspe fransk og 
spansk salt i Finnmark slik at de kunne tiivirke 
produkter som ga en bedre pris. 

Mens brennevin var en del av den tradisjonelle 
utrustningen eller utredningen for norske fiskere. 
fikk ikke russiske fiskere brennevin som del av sin 
utrustningen fra russiske havner. Gjennom salg 
av varer i norske havner, kunne de imidlertid skaf- 
fe seg brennevin i Finnmark. 

Markedsinnsikt er f8rste bud 

Russeme kjente mransteret i den norske handel 
svært godt. For B utnytte svakhetene i det, lagde 
de russiske handelshusene interne utredninger 
om hvordan denne kunnskapen om norsk handel 
kunne utnyttes best til egen fordel. Man var særlig 
bekymret for en videre vekst i det russiske havfis- 
ket, da det ville svekke norsk handel med russer- 
ne som ville bli mindre avhengige av B I<jepe 
norsk fisk. Den gode prisen norsk fisk ble soigt for 
i Arkangelsk av de russiske oppkjsperne burde 
fare til direktesalg fra norske fartrayer til russisk 
havn. Dessverre var det mange forhold skapt av 
russeme som hindret en slik utvikling, og russer- 
ne var seMs1gelig fomsyd med den eksisterende 

ordningen der de satt med de gode kortene pA 
hhden. 

Barentsregionen - 
et satsingsområde for Norge . 

Arkangelsk med sine 13.000 innbyggere, var knu- 
tepunktet for handel i Barentsregionen og hadde i 
1801 anlsp av 160 utenlandske handelsfartayer 
med hovedvekt av engelske skip. England hadde 
en særlig gunstig handelsavtale med Russland. 
Betydelige tollreduksjoner ble dessuten innvilget 
dersom skip hadde hovedvekt av russisk rnann- 
skap selvom skipet var i utenlandsk eie. Tollre- 
duksjonen var et tiltak fra regjeringen for B bygge 
opp en stor russisk handelsfigte med kvalifiserte 
mannskaper. For Norge var særlig salg av russisk 
kom til Finnmark av vital betydning, en handel 
som under Rathkes reise var truet av nye russis- 
ke bestemmelser om eksportfotbud for kom pB 
grunn av den *gaende europeiske krigen. Svikt i 
import fra Danmark under denne krigen burde tilsi 
akt handel med russeme med utgangspunkt i 
Bergen og Trondheim. FB Br senere skulle Rath- 
kes bange anelser SU til da svikt i bade danske 
ag russiske komleveranser fare til .amfattende 
hungersniad i Norge. 

Rathke ettetiyste en langt mer pB@ende hoid- 
ning hos norske handelsselskaper. Han SA store 
utviklingsmuligheter i handel med Nord-Russland. 
"Bergen og Trundheim kunne drive aktiv handel 
pd Arkangelsk dersom noen av de handlende v17- 
le @re som de engelske og hamburgske sekka- 
per og @re seg personlig kjent med handelens 
gang og satse i samme bmoM som de nasjawr 
som nA har innflytelse*. 

Store prammer fra Sentral-Russland ankom 
Arkangelsk via elven M n a  og lastet direkte pA 
ventende skip ved 8 legge seg inntil disse. De 
russiske handelshusene hadde hver en a-ids- 
gjeng under en oppsynsmann som auopphnrlig 
beskjeftiget seg med varetransport og disse 
pdskyndet skipenes lossing og lasting som neppe 
noensteds skjer hurtigeren. 

Han ankom byen pa forsommeren og i forhold 
til det han hadde sett i Finnmark, kom han til en 
metropol. =Arkangelsk har som levested flere 
bekvemmeligheter enn dets nordlige beliggenhet 
skulle tilsi og en vennskapelig gjestfri selskapelig- 
het som neppe noensteds er st~rre, men som i 
hovedsak omfaiter de bosatte utlendinger. De 
innfadte synes enn4 være noe tilbake, men med 
den vekt som legges p4 oppdragelse, vil dette 
snart være avhjulpet.~ 

St. Petersburg - 
et lukket vindu mot vest 

Rathke forlot Arkangelsk far hssten satte inn og 
dro sarover mot Peter den stores stolaiet. Han 
fant til sin forbauselse at ade russiske veier er i 
forhold til disse omrddets liten befolkning, ualmin- 
nelig vel vedlikeholdt. 
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St. Petersburg framstod som en overraskende 
kontrast til Arkangelsk da han fant at *den wssis- 
ke utenlandshandel (i St. Petersburgl vedblir i4 
wre f0~IIderlig passiv på tross av tollrabatt for 
skip med &k mannskap. Den russiske han- 
dels65nd kan neppe rosesn, et forhold som han 
hevder har lange miter og som han har funnet 
omtalt i en rapport fra 1529. Dansk fiskeeksport til 
Russiand vil derfor lett kunne videreutvikles i lang 
tid framover fordi de russiske fiskeprodukter 
=enni4 i lang tid ikke vil ni4 lik fullkommenhet med 
de dansken. 

En mulig parailell til dagens Russland er en 
observasjon han gjorde blant minoritetsgrupper 

der edet unge mannskaps utskriving til m s k  
kngstjenste var dem sædg imot og dem fsrM 
herfor var over all beskrivelse.- Rathke hadde 
ved flere anledninger passproblemer i Russland. 
Han ble b1.a. mistenkt for B være innkrever av 
norsk handelsgjeld i Russland. Da han var i Kola 
gikk det SA vidt at han ble anholdt som angiver. 
En gruppe nissere som hadde opplevd norsk 
gjestfrihet, grep inn og tok hans parti, ellers ville 
han trolig b l i  likvidert. 

#Jeg ankom KBbenhavn med inderlig gl& 
over i4 se det land igjen hvis iykke man swnner 
tiIfuIIe ved sammenligning og fraværelsen. 
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Lån og leyve 
Merkeregisteret 

Det oppiyms nedemW hvem som har f8tt ewmsleyve, faiteyets mm og regi.stmingonummei, saml hvilke fangst- 
leyve som ei tildelt 

Selskap under stiftelse 
vlAsgeir Bucchrnann 
BWcfjord 

Hjelrnsey F-2024 

Aslev Sandnes 
vadsa 

Seiskap under stiftelse 
viKjeil Larsen 
H a w n d  

Selskap under stifteise 
v1Jodleii Larsen 
Batsrprd 

Hjelrnsey F-202-M 

John Longva M-56-A 

Selskap under stiiteise 
v l W  Moe 
Hamysund 

Selskap under stiftelse 
MA-V0 NS 
Syvde 

Pem M l - V 0  Seiskap under stiftelse 
N S  Pero 
Vartdal 

Selskap under stiitelse 
Als Alfredson 
vlAkcd Jargensen 
Skjervey 

Tor-EgonJohansen 
Senjahopen 

Celskap under stifteise 
Kjelsvik AIS 
vMagne Ellingsen 
I(jellefprd 

Manna F-75M Selskap under stifteise 
vlJohn Andemen 
Oteren 

Johnsen sen. N-5-BR Gunnar Lockertcen 
Hansnes 



Vorgcs Fiskerlag: 

For dårlig 
- Fiskerne kan ikke akseptere de resul- 
tatene Norge har oppnådd i fohandlinge- 
ne, sier Arbeidsutvalget i Norges Fiskar- 
lag i en kommentar til fiskeridelen av den 
medlernsskapsavtalen Norge nå har for- 
handlet ferdig med EU. 

Arbeidsutvalget konstaterer at Norge 
har vært nødt til å gi etter på alle vesentli- 
ge punkter i forhandlingene. Dette betyr 
en sterk svekkelse av landets nest stør- 
ste netto eksportnæring, en næring som 
har meget stor betydning for kyst-Norge 
og for hele samfunnet. 
- Næringen selv ønsker å fortsette 

med slft meget viktige bidrag til den nor- 
ske samfunnsøkonomien og fortsatt ha 
vesentlig betydning for bosettingen i dis- 
triktene. Dette er ikke forenlig med den 
avtalen som nå ligger på bordet, sier 
Arbeidsutvalget. 

Varig norsk råderett over ressursene, 
inkludert forvaltningsretten, er oppgitt 
både sør og nord for 62". De norske tek- 
niske reguleringsbestemmelsene og kon- 
trollordningene er ikke sikret. Norske fis- 
kere har ikke fått varige garantier for at 
norske fiskebåter som hovedprinsipp skal 
være eid av norske fiskere. Norge har 
avstått kvoter og rettigheter for en rekke 
viktige fiskeslag, ut over det bytteforhol- 
det som gjelder i dag med basis i Havrett- 
straktaten. Dette gjelder b1.a. såvel torsk 
som sild og makrell. De fiskereide salgs- 
lagene, basert på Råfiskloven, går en 
meget usikker framtid i møte, først og 
fremst på grunn av EUs bestemmelser 
om transitt. Norge har ikke oppnådd fri 
markedsadgang for alle fiskeslag fra til- 
tredelsesdagen, ettersom EU-komrnisjo- 
nen kan sette begrensninger på norsk 
eksport av sensitive fiskeslag som sild, 
makrell, reker, laks og ørret. 
- I det store og hele har Norge bare 

oppnådd litt ulike wergangsperioder til 
EUs felles fiskeripolitikk. Det betyr at nor- 
ske fiskere ikke har fått noen garantier for 
framtida, bare visse overgangsordninger. 

De politiske viljeserklæringene som EU 
har kommet med, har ingen folkerettslig 
bindene status. 

All erfaring både fra Norge og fra EU 
viser da også at slike erklæringer har 
svært kort levetid og dermed begrenset 
verdi. 

Avtaletekstene er forøvrig heller ikke SA 
konkrete som fiskeriminister Jan Henry T. 
Olsen har hevdet i massemediene etter 
at forhandlingene var oversatt. Hoved- 
inntrykket etter at vi har gått gjennom tek- 
stene, er at resultatet for norsk fiskerinæ- 
ring er Mitt verre enn vi fryktet at det kun- 
ne bli, sier Arbeidsutvalget. 

Sluttresultatet ligger meget nær det 
som var EUs utgangsposisjon i forhand- 
lingene. Det vil si at Norge har oppnådd 
svært lite i fiskerisektoren i forhold til de 
norske posisjonene. Avtalen innebærer 
at Norge fullt ut underlegges EUs felles 
fiskeripolitikk, inkludert en felles ressurs- 
politikk. 
- Denne felles ressurspolitikken har 

ført til fastsettelse av svært hsye ressurs- 
uttak av viktige bestander, uten vitenska- 
pelig basis, for å få den interne fordeling- 
en til å gå opp. Oppjusteringen av total- 
kvoten av norsk arktisk torsk for å kunne 
tilfredsstille en del EU-lands kvotekrav i 
forhandlingene med Norge, viser at EU 
akter å videreføre dette prinsippet også i 
norske farvann. Denne oppjusteringen er 
til alt overmål foretatt uten at Russland, I 
som sammen med Norge forvalter tor- 
skebestanden i nord, overhode er konsul- 
tert, sier Arbeidsutvalget. 

Fiskeridelen av avtalen skal nå 
behandles grundig i hele organisasjonen 
i Norges Fiskarlag. Avtaleteksten vil så 

r 
snart som mulig bli sendt ut til fylkeslage- 
ne og gruppeorganisasjonene til grundig 
gjennomgang. Norges Fiskarlag vil SA gå 
gjennom de uttalelsene som kommer 
som resultat av denne gjennomgangen, 
før organisasjonen legger fram sitt ende- 
lige standpunkt til avtalen. 



Europas ledende fiskenmesse 
'a - NorFihing '94 

brukere i fiskerinceringen. 
Nor-Fishing samler over 700 

firma fra rundt 30 nasjoner. 
V Messen og konferansene - besøkes ao 20.000 f g o l k  fra 

hele verden. Alle nyheter og aktuelle 

V bransjer blir representert: Fiske- og fangst- - redskaper, foredling, fiskeleting, elektronikk, 
navigasjon, kommunikasjon, skipsbygging, skips- 

utsty/, kjde- og fryseutslyr, emballasje og transport, rednings- 
og sikkerhetsutslyr, forskning/utuikling og undervisning. 

I Den 15. internasjonale fiskerimesse i Trondheim 9. -13. august 1994 

Ja, jeg er interessert i NorFishing '94 U&ti!ler- Beseker- Konfemnse- LI b r 0 . s ~  i o a s j o  D bmiyre 

Firma - 

Adresse P p -- -p --p p 

Postnr./Sted - - - - 

Land-- P- 

Telefon - - ,,fm 

-i Bb 
Nor-Fishing '94 

Stiftelsen Nor-Fishing, Nidarehallene, N-  7030 Trondheim, 
Telefon: 73 92 93 40 Telefax: 73 51 61 35 

l 
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HASTEBLAD 

N O R I H E R N  
S E A F O D  
C0NFERENCEe94 

LERGEN, MAY 4.-6.1994 

Last date for registration April lSth, 1994 

~Northem SeaW Conference -948 is held at; ~ a i l o r f a x ~ f o m i t o ;  
The USF Arts Center Possibii AS 
Georgemesvetft3 Ue Markevei 13,50(]5 Bergen. Noiway 
501 1 Bergen, -Y Telephone 47-56231110 
Telephone 47-5631 5570 Telefax 47-56231708 
Telefax 47-55232006 Wewiiicimiirmw~inmiaKiassaonaswrBCBNB 

Dateof- 
May 4ih - May 6th, 1994. 

64144 ChMhb Bank, 
P.O.BOx 11 K, bMm2 Bagen. 

Final date of regisa.atiOn: 
April l*, 1994. 

Limitation: 
ii the appidom wtnumber the seats available at the confe 
rence, the oqanizer - The Directomte of Fisheries for Norway - 
has the wimie responsbility to select 300 participants among the 
appiicantc. 
In this case the Directorate will, as far as possible, ensure that all 
sectors of the indusby are weil repmented. 
The Organhr  resenes iite ngM to alter the program - if neces- 
w. 

Per deieaate reaistered and mid before March 25th - NOK " 
3.250,-. 
Per -te registered and paid after March 25th - NOK 

The fee includes; 
a) Conference 
b) Conference papers 
C) Coffee 
d) Lunches (Wednesday & Friday) 
e) Offichi reception Wednesday 
f) Social arrangement Thursday 
Coupons for lunches & sociai anangements will be disbibuted 
on regkaration at the Conference Center Wednesday May 4th 
beiween 08.00 am and 09.00 am. 
If you arrive later, please contact the Secretariat at the Confe 
m Center. 
We regret that no refunds can be made for unused cuupons. 

POSSIBILITY d 
Liiie Markevei 13 
5005 Bergen 
Norway 

Telephone 47-55 23 1 1 10 
Telefax 47-55 23 17 08 

When canceiling before March 18th. 75% of the conference fee 
mil be returned. When canceiling after this dait?, no refund wil  be 
made. 

All inquiries regarding the conference should be put 
to Possibility A.S. 


